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شماره 1445 / 8 صفحه/ قیمت 3000 تومان در مشهد  /  عوامل فروش و شهرستان ها 1500 تومان

توافق ایران و عربستان برای از سرگیری روابط دو جانبه؛

پایان یک بن بست هفت ساله
8

نماینده مجلس:

دولت و تیم اقتصادی هیچ 
برنامه مشخصی ندارد
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هــنر یادداشت
اعتراض مهدویان به عملکرد 

مدیران سازمان سینمایی؛

سینما نفس های 
پایانی اش را 

می کشد

ت ا تغییر
در یک اتاق

محمدحسین مهدویان نوشت: در هجده نوزده ماه اخیر فضای حاکم 
بر مدیریت سینمای ایران، در را بر پاشنه ای می چرخاند که لحظه به 
لحظه عرصه را تنگ تر و فضا را رعب آورتر کند. تجربه ی شخصی من 
از این دوره  تلخ با توقیف فیلم سینمایی شیشلیک شروع شد. فیلمی 
که پروانه ی نمایش قانونی اش در تابستان سال گذشته صادر شد 
اما با فرمان  ملوکانه ی مدیران تازه از راه رسیده بی هیچ توضیحی 
بایگانی شد و هنوز هم با وجود اعتبار پروانه ی نمایش اش امکان 
اکران ندارد... به گزارش صبا، محمدحســین مهدویان، کارگردان 

فیلم های سینمایی لاتاری، ماجرای نیمروز، ماجرای نیمروز، ...

سید حبیب قاآنی/ امروز مهم ترین انتخابات پارلمانی بخش 
خصوصی در جامعه فعالان اقتصادی برگزار می شود وسرنوشت 
چهار ســال آینده اتاق  بازرگانی تعیین می گردد، اعضای اتاق 
بازرگانــی این انتخابــات را مهم ترین همه پرســی در جامعه 
اقتصادی قلمداد می کنند و آمارهای منتشــر شده نشان می 
دهد که ازمیان2 هزار۱۱۹ نفر متقاضی شــرکت در این دوره 
از انتخابات ،تعداد ۷۷۵ نفر واجد شــرایط نشدند و رقابت بین 
۱۳۴۴ نفر در سراسر کشور خواهد بود. اما آنچه که دراین میان 

واضح و مبرهن است ،اینست که هیچ مجموعه  پویایی...

نرخ هتل ها ثابت اما گران است

کاهش زمان ماندگاری زائران 
6در مشهد

آیت الله علوی بروجردی گفت: این ها مردمی بودند 
که دائم به دنبــال ما می آمدند و در هر کاری کنار 
ما بودند. ... ســعی کنیم از این به بعد با این مردم 
رفیق باشیم و ارتباط داشته باشیم. خدا می داند آن 
بچه ای که رفته و مســیحی شده، مسئولیتش را از 
دوش من برنمی دارند. این بچه شیعه است. من باید 
او را برگردانم. من حق ندارم او را رها کنم. حالا دل 
ما هم خوش باشد که او رفت که رفت! حالا راحت 
باشــیم! خیر، راحتی ندارد. این دختری که آن طور 
رفته، ناموس شیعه است. امام زمان رنج می برند که 
این جوان مسلمان آن طور رفته است. ایشان از این 

شرایط رنج می برند. امام حاضر و ناظر ماست.
متن سخنان اســتاد فقه و اصول حوزه علمیه قم 
که در جلســه درس خارج فقه خود ایراد کرده، به 
شرح زیر است:در ایامی مبارک و در آستانۀ ولادت 

باسعادت وجود مقدس آقا حجت بن الحسن المهدی 
عجل الله تعالی فرجه الشــریف هستیم. وجود آقا 
حجت بن الحســن )ع( برای شیعیان یک امید و 
روشنایی است. ما شیعیان همیشه این افق روشن 
را پیش روی خود داریم. در برابر هر مشــکلی و هر 
مصیبتی و هر گرفتاری ای، به سوی این روشنی و 
امید حرکت می کنیم و مشکلاتمان برطرف می شود. 
در روایات هم داریم که افضل اعمال امت در دوران 
غیبت، انتظار فرج است. انتظار فرج یعنی همیشه 
ما منتظر گشایشیم؛ یعنی ناامیدی در بین ما وجود 
نخواهد داشــت و این آینده، آیندۀ روشنی خواهد 
بود، آینده ای که حق و عدالت غلبه می کند و همۀ 
تاریکی ها و مصیبت ها و مشکلات از بین می رود و به 

آن جایگاهی که به ما وعده داده شده...

آیت الله علوی بروجردی:

آیت الله علوی بروجردی :

نسل جدید، دنبال هرکسی می روند، غیر از ما

4



2
شنبه 20 اسفند 1401/   سال سوم  /   شماره 1445

Vol.3.No.1445/ March 11.2023

www.sobhe-emrooz.ir

sobhe.emrooz.news@gmail.com

نماینده مجلس:

دولت و تیم اقتصادی هیچ برنامه مشخصی ندارد
عبدالعلــی رحیمی مظفــری نماینده 
سروســتان در مجلــس یازدهــم در 
خصوص وضعیت اقتصادی کشــور که 
باعث نارضایتی گسترده مردم شده، به 
رویداد2۴ می گوید: مــا دو فضا داریم، 
یک فضای داخلی و یک فضای خارجی. 
اگر فضای خارجی موضــوع را در نظر 
بگیریم، طبیعتاً برگشــت به یکسری 
آرمان ها، تاوان دارد و دشمنان خارجی با 
برنامه ریزی هایشان نمی خواهند بگذارند 
که ما به آن نقطه مطلوب برســیم. ۴۰ 
سال است دشمنان با ما در عرصه های 
مختلف در حال جنگ هستند و دست 
به یکی کرده اند که از پیشرفت مملکت 

جلوگیری کنند.
او می گوید: چیزی که در فضای داخلی 
وجود دارد و در شــرایط موجود دیده 
می شود این است که هماهنگی کاملی 
در تیم اقتصادی دولــت وجود ندارد و 
دولت باید به نظرات کارشناسی بیشتر 
اهمیت بدهد و بیشــتر از کارشناسان 
خبره در حوزه اقتصاد اســتفاده کند و 
نهایتاً تیم اقتصادی را همراهی کند تا 
با یک برنامه مشخص، کار را به جلو ببرد. 
دولــت و تیــم اقتصادی هیــچ برنامه 

مشخصی ندارد
دبیر کمیسیون انرژی مجلس می گوید: 
اینکه گاهی اظهارات متفاوتی از بعضی 
مسئولان به چشــم می خورد، طبیعتاً 
وضعیــت را بدتــر می کنــد. اظهارات 
متفاوت در بدنه دولت، دو دلیل دارد، یا 
برنامه ای هست که در اجرای آن توسط 
تیم های دولتی اختلاف نظر موج می زند 
یا اصلاً هیچ برنامه ای وجود ندارد که به 
نظر من، مورد دوم، بیشــتر به واقعیت 
نزدیک اســت؛ البته هر دو این موارد، 

اصلاً مناسب کشور نیست. 
رحیمی مظفری می گوید: دشمنان هر 

روز بــرای ما یک بازی جدید در عرصه 
بین المللی ایجاد می کنند. یک روز بحث 
عبور و مرور کشتی ها را تحت تاثیر قرار 
می دهند؛ یک روز بحــث مبادلات در 
بانک هــا و صرافی ها را تغییر می دهند. 
یک روز بحث ورود اجناس را تحت فشار 
قرار می دهند و یک روز شرکت های ما 
را تحریم می کنند و این رویه مدام ادامه 
دارد. از ایــن رو وقتی صحنه و تاکتیک 
بازی عوض شــود، ما هــم مجبوریم 
برنامه هایمان را تغییر دهیم. دشمنان 
دائم ســناریو های مختلفی علیه ایران 
می چینند و ما نمی توانیم چشــم روی 

این موضوعات ببندیم.
او می گوید: هر بار که سناریوی دشمن 
عوض شــود، نیاز اســت برنامه ما هم 
تغییر کنــد و به همین دلیل، نقشــه 
راهی که بتواند به صورت جامع، جلوی 
سناریو های دشمن بایستد، هم تدوینش 
سخت است و هم وجود ندارد. چیزی که 
مورد گله ما قرار گرفته این است که به 

نظر می رسد تیم اقتصادی دولت، یکسان 
و یکپارچه عمل نمی کند. 

مجلــس همه جور همــکاری با دولت 
رئیسی انجام داده است

نماینــده سروســتان می گوید: وظیفه 
مجلس، تقنین است که بر مبنای چیزی 
که نیاز است، قانون گذاری را انجام دهد. 
دولت در شــرایط مختلــف اقتصادی 
از مجلس خواســته هایی داشته که ما 
همه جوره همکاری و همراهی داشته ایم، 
ولی روی بعُد نظارتی اجرا، گلایه هایی 
وجود دارد و همین الان هم نمایندگان 
تذکرات لازم را می دهند. ما در جلسات 
غیرعلنی هم، مسئولان اقتصادی دولت 
و معاون اول رییس جمهور را خواستیم 
تا پاسخگوی شرایط نامساعد اقتصادی 
باشند که این روز ها شاهد آن هستیم. 
نقش مجلس همین است که از دولتی ها 
سوال کنند و برنامه بگیرند و ببینند کار 
جدیدی که این ها قرار اســت در برابر 
اتفاقات پیش آمده انجام دهند، چیست.

رحیمی مظفری می گویــد: نمی توانیم 
از ایــن موضوع بگذریــم که دچار یک 
جنگ چندجانبه در حوزه های مختلف 
شده ایم. دشــمنان از همه طرف به ما 
فشار می آورد. از یک طرف روی مسائل 
اقتصادی، فشار مضاعفی روی ما هست و 
از طرف دیگر، بحث ایران هراسی که هم 
در بعُد اجتماعی و هم در بعُد اقتصادی 
برای کشور هایی که با ما تبادلاتی داشته 
یا خواهند داشت، تاثیر خواهد گذاشت.

او می گوید: برنامه ریزی برای مقابله با این 
سناریوها، طبیعتاً کار سختی است و ما 
هم از دولت این برنامه ها را می خواهیم. 
به هر صورت، تیم اقتصادی دولت باید 
با نظر کارشناســان، اساتید دانشگاه ها 
و کمیســیون های تخصصی مجلس، 
راهکار هایــی پیدا کنــد. دولت نیاز به 
مشــورت بیشــتر از کارشناسان خبره 
اقتصادی و مجلــس دارد که امیدوارم 
در ادامه راه، به این موضوع بیشتر توجه 

کند.

تحویل سوخت در ایام نوروز فقط با کارت سوخت شخصی
شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
در اطلاعیه ای به مناســبت ایام نوروز از 
هموطنان خواست، در هنگام سوختگیری 
در جایگاه های عرضه ســوخت، از کارت 

سوخت شخصی استفاده کنند.
به گزارش صدا و ســیما، شــرکت ملی 

پخش فرآورده هــای نفتی از هموطنان 
تقاضا کــرده در حفظ و نگهداری کارت 
هوشمند ســوخت خود دقت بیشتری 
کنند و در صورت جاماندن کارت سوخت 
در جایگاه، برای اطلاع از وضعیت کارت، 
 scs.niopdc.ir اینترنتی  نشــانی  به 

مراجعه کنند یا با سامانه یکپارچه ارتباط 
با مشتریان ۰۹۶2۷ تماس بگیرند.

قابل ذکر اســت کارت های هوشــمند 
ســوخت موجود در جایگاه های عرضه 
ســوخت، فقط برای سوختگیری موارد 

اضطراری در نظر گرفته شده است.

سخنگوی صمت: مناطق آزاد اطلاعات انبارهای خود را ارائه نمی دهد
ســخنگوی وزارت صمت با اشــاره به کمکاری برخی 
از دستگاه ها نظیر دبیرخانه مناطق آزاد پیرامون ثبت 
اطلاعات در ســامانه جامع انبارها گفــت: عدم ثبت 
اطلاعات تخلف بوده و کالاهای ثبت نشــده، در حکم 

قاچاق است.
به گــزارش خبرنگار مهر، قانون مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز در ســال ۱۳۹2 به تصویب رســید و بر اساس آن، 
وزارت صنعت، معدن و تجارت موظف شد با همکاری 
سایر دستگاه های اجرایی ذی ربط، یک سامانه نرم افزاری 
برای شناســه دار کردن کلیه انبارها و مراکز نگهداری 
کالا راه اندازی کند؛ طبق قانون در این سامانه بایستی 
اطلاعات مختلفی از جمله مشــخصات مالک، نوع و 

همچنین میزان کالاهای ورودی و خروجی ثبت شود.
وزارت صمت موظف شد اسناد مربوط به اطلاعات کمی 
و کیفی کالا، مالک کالا، محل نگهداری، تحویل دهنده، 

تحویل گیرنده و تاریخ و زمان صدور سند را ثبت کند.
قانون گذار همچنین ضمانت اجرایی این تصمیم را هم 
در نظر گرفته است؛ بر همین اساس، طبق ماده ۶ مکرر 
2 قانون اصلاح مبارزه با قاچاق کالا و ارز )مصوب بهمن 
۱۴۰۰(، در صورت ورود، نگهداری خروج کالا از انبارها 
و مراکز نگهداری کالا، بدون قبض انبار و حواله و ثبت 
در سامانه جامع انبارها صورت گیرد؛ این عمل، جریمه 
نقدی به میزان ۱۰۰ میلیون ریال یا معادل یک چهارم 
ارزش کالای موضوع تخلف )هر کدام که بیشتر باشد( را 

برای صاحب انبار به دنبال خواهد داشت.
از طرفی مطابق با ماده 2۳ آئین نامه اجرایی مواد ۵ و ۶ 
قانــون مبارزه با قاچاق کالا و ارز، وزارت صمت موظف 
اســت با همکاری وزارت خانه های جهاد کشاورزی، راه 

و شهرسازی، امور اقتصادی و دارایی، کشور، بهداشت، 
درمان و آموزش پزشــکی، تعاون، کار و رفاه اجتماعی، 
نفت، شرکت پست، شــهرداری ها، اتاق های بازرگانی، 
اصناف و سایر دستگاه های ذی ربط، نسبت به شناسه دار 
کردن انبارها، ســردخانه ها، سیلوها و مراکز نگهداری 
کالاهــای متعلق به اشــخاص حقیقــی و حقوقی، و 
همچنین تهیه، ایجاد و بهره برداری از »ســامانه جامع 

انبارها و مراکز نگهداری کالا« اقدام کند.
نکته عجیب اینجاست که با وجود گذشت ۱۰ سال از 
تصویب قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز هنوز اطلاعات 

تمامی انبارها در سامانه، درج نشده است.
حتی با فرض اینکه دولت قبل عزمی به جهت اجرای 
قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز نداشته است، در دولت 
فعلی نیز هنوز اطلاعات انبارها به صورت تمام وکمال ثبت 
نشده است، همچنین هنوز اطلاعات انبارها به صورت 

برخط و آنلاین نیز ارسال نمی شود.
امید قالیباف ســخنگوی وزارت صمت در گفت وگو با 
مهر، پیرامون آخرین وضعیت سامانه جامع انبارها اظهار 
داشــت: طبق قانون همه انبارها باید به سامانه جامع 

انبارها متصل شوند و اطلاعات خود را در آنجا به ثبت 
برسانند؛ لذا هر انباری که اطلاعات خود را در این سامانه 

ثبت نکند، مرتکب تخلف شده است.
وی افزود: مــا در حوزه انبارها با دو بخش خصوصی و 
دولتی مواجه هســتیم، در خصوص انبارهای دولتی تا 
حد زیادی اتصال به سامانه جامع تجارت محقق شده 
است، البته با وجود ارســال اطلاعات انبارهای دولتی 
اما مشــکل برخط بودن برای برخی از انبارهای دولتی 

همچنان وجود دارد.
سخنگوی وزارت صمت ادامه داد: مشکل اصلی انبارهای 
خصوصی به عدم وجود یک دستگاه مشخص به عنوان 
متصدی صدور مجوزها مربوط اســت؛ به همین دلیل 
در حال حاضر اصلاً مشخص نیست که چه تعداد انبار 
خصوصی در کشور وجود دارد، همچنین موجودی این 
انبارها نیز شــفاف نیست، به عبارتی مهم ترین مسئله 
در خصوص ســامانه جامع انبارها مربوط به انبارهای 

خصوصی است.
به گفته قالیباف، مطابــق با تکلیف قانونی )اصلاحیه 
قانــون مبارزه با قاچــاق کالا و ارز(، وزارت صمت باید 
زیرساخت های سامانه جامع انبارها را تکمیل کند که 

این امر در حال حاضر محقق شده است.
وی افزود: بســیاری از انبارهای خصوصی از طرف یک 
دســتگاه دولتی اجاره می شوند؛ به طور مثال سازمان 
تعاون روســتایی برای میوه شب عید، انبار و سردخانه 
خصوصــی را اجاره می کند، انتظار مــی رود که آمار و 
داده های این انبارها به دســت وزارت صمت برسد و به 
طور دقیق در سامانه جامع انبارها ثبت شوند، اما در حال 

حاضر این امر محقق نمی شود.

تغییرات در یک اتاق
سید حبیب قاآنی/ امروز مهم ترین انتخابات پارلمانی بخش خصوصی 
در جامعه فعالان اقتصادی برگزار می شود وسرنوشت چهار سال آینده 
اتاق  بازرگانی تعیین مــی گردد، اعضای اتاق بازرگانی این انتخابات را 
مهم ترین همه پرسی در جامعه اقتصادی قلمداد می کنند و آمارهای 
منتشر شده نشان می دهد که ازمیان2 هزار۱۱۹ نفر متقاضی شرکت 
در این دوره از انتخابات ،تعداد ۷۷۵ نفر واجد شرایط نشدند و رقابت بین 

۱۳۴۴ نفر در سراسر کشور خواهد بود.
اما آنچه که دراین میان واضح و مبرهن است ،اینست که هیچ مجموعه  
پویایی بدون در نظر گرفتن ویژگی مهم »تغییر«نمی تواند ادامه حیات 

خود را بیمه ن و درادامه این مسیر، مترقی و بالنده گردد.
 برآینــد کلی نظرات و دیدگاههای افراد حاضر دراین دوره از انتخابات 
اتاق بازرگانی نشان می دهد سرفصل اصلی برنامه و دغدغه  ی امروزِ در 
اتاق الزام به ایجاد تغییرات جدی است تغییراتی چشمگیر و البته بدون 
چشم پوشی ازتلاش و زحمات گذشتگان، که دوره به دوره وبا سختی 
و ممارست این تک جایگاه مهم اقتصادی بخش خصوصی را راهبری 
وبه امروز رسانده اند. امروزبدون شک انتخاب کنندگان به دنبال ترکیبی 
هستند که اتاقی برنامه محور و اندیشه محور جزو اولویت هایشان باشد 
و صرفا به دنبال مطالبه گری سنتی نباشند ونقشی اساسی در تصمیم 

گیری های اقتصادی کشور ایفا نمایند .
بهرحال اتاق بازرگانی نهاد دولتی نیست که با وضع قانون و تخصیص 
بودجه قدرت گرفته و فعالیت کند، بلکه نیروی محرک و تقویت کننده 
اتاق بازرگانی فعالان و بنگاه های بخش خصوصی هســتند که هرچه 
بیشتر از آن حمایت کنند، اتاق بازرگانی قدرت بیشتری خواهد داشت 
وشــرط این امر علاوه بر مشارکت اعضا،خروج کامل دولت از اقتصاد و 

اجرای خصوصی سازی واقعی است.
 امروز خیلی  از کارشناسان و حتی چهره های اقتصادی دولتی اذعان 
دارند که به دلایل متعدد دولت بنگاهدار خوبی نیست و در کشورهایی 
کــه همچنان دولت اصرار به حضور در اقتصاد در نقش بنگاهدار دارد، 
متاسفانه بخش خصوصی هم توفیقی در این حوزه نداشته است. عدم 
موفقیت در رسیدن به توسعه اقتصادی، محرومیت اقتصاد از فعالیت 
نخبگان و به حداقل رســیدن نوآوری، بهره وری و انگیزه های رقابتی 
نمونه هایی از آثار اقتصاد دولتی اســت که بایستی بازنگری اساسی در 

این روند صورت بگیرد.
امروز اتاق بازرگانی را می توان به زنجیر تشــبیه کرد که هر حلقه آن در 
جایگاه خود نقش حیاتی دارد و هرچه حلقه های بیشتری به هم پیوسته 
باشــند، توان و اعتبار آن افزایش می یابــد وانتخابات هیأت نمایندگان 
اتاق های بازرگانی یکی از نمادهای قدرت گرفتن این زنجیره است و هرچه 
این انتخابات با استقبال بیشتری از سوی بخش خصوصی روبرو شود، اتاق 

بازرگانی و نمایندگان منتخب آن اعتبار بیشتری پیدا می کنند.
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میلیون دلار از بدهی عراق به ایران
حسینی، دبیرکل اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق گفت: 
در ســفری که وزیر خارجه عراق به واشنگتن داشت، آمریکا 
معافیت مجدد اعطا کرده و اجازه داده که ۵۰۰ میلیون دلار 

از بدهی برق عراق به ایران پرداخت شود.
حمید حسینی درباره پول های بلوکه شده ایران در عراق افزود: 
اخیرا مسائلی بین آمریکا و عراق در رابطه با آزادسازی منابع ارزی 
عراق وجود داشت و در نهایت سه هفته قبل »فواد حسین« وزیر 
خارجه عراق در بازدید از آمریکا مذاکره ای داشت مبنی بر اینکه 
منابع مالی عراق که روزانه 2۰۰ تا ۳۰۰ میلیون دلار اســت را 
آزاد کند. وی ادامــه داد: در آن زمان درباره بدهی های عراق به 
ایران نیز صحبت کرد تا این کشــور بتواند معافیت خرید برق و 
گاز از ایران را تمدید کند. در پایان آن سفر اعلام شد که آمریکا 
بــه عراق معافیت مجدد اعطا کــرده و اجازه داده ۵۰۰ میلیون 
دلار از بدهی برق به ایران پرداخت شود. حسینی افزود: مسئله 
عجیبی که اعلام شــد این بود که وزیــر خارجه عراق گفت 
حدود ۱۷، ۱۸ میلیارد دلار به ایران بدهی داریم. نمی دانم این 
به سبب چانه زنی بوده یا واقعیت زیرا مدتی قبل رئیس بانک 
مرکــزی ایران اعلام کرد طلب ایران از عراق ۱۰ میلیارد دلار 
است. اینکه این پول چطور پرداخت شده یا در آینده پرداخت 
خواهد شــد را اطلاع ندارم و بانک مرکزی باید پاسخگو باشد. 
دبیرکل اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق تاکید کرد: به دلیل 
سیاســت های ارزی آمریکا، مشکلاتی در روابط تجاری عراق با 
سایر کشورها وجود داشت که نگرانی هایی ایجاد کرده بود اما با 
توجه به اینکه ایران و عراق همسایه هستند، می توانند راه های 
تبــادل کالا و ارز را با یکدیگر هماهنگ کنند تا در کوتاه مدت 

مشکلی برای روابط تجاری دو کشور ایجاد نشود.
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همه آنچه همگان از آغاز تا امروز گفتند

 تایم لاین ماجرای مسمومیت دانش آموزان
این گزارش مشــروح رخداد ها و واکنش ها درباره 
ماجرای مسومیت های اخیر دانش آموزان است که 

هر شب پیش از نیمه شب به روز خواهد شد.
اعتماد آنلاین نوشــت: ۱۷ اسفند ۱۴۰۱، معاون 
انتظامی خراسان شمالی گفت که یک نفر در مورد 
موضوع اســتفاده از ترقه بد بود در یک مدرسه در 
بجنورد بازداشت شــده، و دانش آموزی که از این 
ترقه اســتفاده کرده تذکر گرفته اســت. وزارت 
اطلاعــات در بیانیه ای در مورد مســمومیت های 
دانش آموزان گفت ایــن وزارت خانه از آغاز روند 
گزارش های مســمومیت پیگیر ماجرا بوده است، 
اما چون امکان تعمیم موراد کشــف شده به کل 
گزارش ها وجود نداشــته در اطلاع رسانی در این 
مورد تامل کرده اســت و از مردم خواست در این 
مورد به گزارش رسانه های بد سابقه توجه نکنند و 

اخبار را از مراجع رسمی دنبال کنند.
سازمان ملل اعلام کرد تیم های کشوری این سازمان 
در ایران برای بررسی سریع و دقیق واقعیت ماجرای 
مســمویمت دانش آموزان اعــلام آمادگی کرده 
اند. دکتر محمدرضا هاشــمیان که قبلا گفته بود 
دسترسی به موادی که باعث بروز مسمومیت شده 
است برای افراد عادی ممکن نیست، در یک پست 
اینستاگرامی گفت که مشاهدات عینی و تحقیقات 
بالینی نشــان می هد که ۹۰ درصد مســمویمت 
دانش آموزان ناشی از استرس و هیستری است نه 

استنشاق ماده سمی.
۱۶ اسفند ۱۴۰۱، تعداد نامشخصی دانش آموز در 
دو دبیرستان فرزانگان و شهدای والفجر در نی ریز 
فارس گزارش مسمومیت دادند. ۱۱ دانش آموز در 
علی آباد کتول، دو دانش آموز و یک معلم در شهر 
رامیان در استان گلستان با گزارش مسمومیت راهی 
بیمارستان شــدند. ۴۳ دانش آموز در سه مدرسه 
علوی، آرمیتا و الزهرا یاسوج با علایم مسمومیت 
راهی بیمارستان شدند. دبیر علمی کمیته بررسی 
علل مســمومیت دانش آموزان اســتفاده از ماده 
سمی در مدارس را »منتفی« دانست و گفت عامل 
مسمومیت ها یک ماده »محرک« است نه یک ماده 
سمی. سازمان نظام پزشکی در بیانیه ای مسموم 
کردن دانش آموزان را محکوم کرد و آمادگی خود 
را برای کمک به بررسی مساله اعلام کرد. رییس 
سازمان بازرسی کل کشور گفت تا کنون در مورد 
مســمومیت ها بازداشت نشده اســت. بادامچیان 
دبیرکل موتلفه اسلامی مسمومیت دانش آموزان 
را به گردن »کسانی که داعش را راه انداخته اند« 
منسوب کرد و گفت »قطعا چنین کاری از سازمان 
مجاهدین بــر می آید«. رییس کل دادگســتری 
البرز از تشــکیل شــعب ویژه برای رسیدگی به 
مسمومیت های دانش آموزان در دادگستری این 
استان خبر داد. وزیر کشور از دستگیری تعدادی از 
عاملان مسمومیت دانش آموزان در برخی استان ها 

خبر داد. 
۱۵ اســفند ۱۴۰۱، رهبری در حاشیه مراسم روز 
درخت کاری با اشاره به موضوع مسمومیت دانش 
آموزان از مسئولان خواستند که این موضوع را با 
جدیت دنبال کنند و گفتند که در صورت عمدی 
بودن این مساله، »این یک جنایت بزرگ و غیرقابل 
اغماض« اســت. ۳۰ دانش آموز یک دبیرســتان 
دخترانه در قوچان، با گزارش مســمومیت راهی 
بیمارستان شــدند. ۱۶ دانش آموز و یک معلم در 
دبیرستان های شــهید مدنی و شهید امامیان در 
نیشــابور با علایم مسمومیت به بیمارستان اعزام 
شــدند، یکی از این مدارس، روز گذشته هم ۳۷ 
دانش آموز را با علایم مســمومیت به بیمارستان 

فرستاده بود.
۱۴ اســفند ۱۴۰۱، ۷2 دانش آمــوز در تبریز با 
علایم مســمویمت در بیمارستان بستری شدند. 
تعداد نامعلومی دانش آموز در مدرســه دخترانه 
شاهد اصفهان با علایم مسمومیت به بیمارستان 
فرســتاده شــدند. تعداد نامعلومی دانش آموز در 
دو مدرسه ابتدایی و دبیرستان در شهر زنجان به 
علایم مســمومیت به بیمارستان فرستاده شدند. 
2۹ دانشجور دختر یک خوابگاه دانش گاه فنی و 
حرفه ای در شهر ارومیه با علایم مسمومیت راهی 
بیمارستان شــدند. ۳۷ دانش آموز دیگر در تبریز 
با علایم مســومیت در بیمارستان بستری شدند. 
۴۶ دانش آموز از دبیرســتان شاهد نرجس و یک 

ابتدایی مختلط در روستای گلی در شهر بجنورد 
با علایم مسمومیت به بیمارستان منتقل شدند. ۱۵ 
دانش آموز در یک مدرسه غیرانتفاعی در ابیک به 
علایم مسمومیت به بیمارستان منتقل شدند. معاون 
درمان دانشگاه علوم پزشکی اهواز گفت در مناطق 
مختلف استان خوزستان ۳۱2 دانش آموز با علایم 

مسمومیت در بیمارستان بستری شده اند.
اولین جلسه کمیته بررسی دلایل مسمومیت دانش 
آموز که قالیباف دســتور تشــکیل آن را داده بود 
برگزار شد و قرار شد نمایندگانی از سازمان پدافند 
غیرعامل، وزارت خانه های بهداشت، کشور، آموزش 
و پرورش، و دســتگاه های اطلاعاتی و امنیتی به 
مجلس بیایند و به کمیته توضیح دهند. خبرگزاری 
فارس در گزارشی مقصر مسمومیت ها را »شیطنت 
دانش آموزان« خواند. سخنگوی دولت در توییتی، 
گزارش های مسمویمت را »القای ناامنی« خواند. 
فرمانده سپاه کرمانشاه گفت در موضوع مسمومیت 
دانش اموزان در این اســتان سرنخ هایی به دست 
آمده و نتایج بررسی ها در آینده عنوان خواهد شد. 
سید علی پور طباطبایی، از مدیران سایت خبری 
»قم نیوز« که از اولین روز های گزارش مسمویمت 
در مدارس قم درحال پیگیری موضوع بود بازداشت 

شد.
۱۳ اســفند ۱۴۰۱، ۷۰ نفر در هفتکل خوستان 
با علایم مســومیت به بیمارستان منتقل شدند. 
۳۷ دانش آموز در یک مدرســه در شــهر کوار در 
استان فارس با علایم مسمویمت راهی بیمارستان 
شدند، تعداد نامشخصی از دانش آموزان دو مدرسه 
دخترانه در همدان و کبودرآهنگ در استان همدان 
با علایم مســمومیت راهی بیمارستان شدند. ۳۰ 
دانش آموز مدرســه شــاهد نورالزهرا در ارومیه با 
علایم مسمویمت راهی بیمارستان شدند. تعداد نا 
مشخصی دانش آموز در یک مدرسه در اسلام آباد 
کرج با علایم مسمویمت راهی بیمارستان شدند. 
2۹ دانش آموز دبیرستان، ولی عصر در شهر زنجان 
با علایم مسمومیت به بیمارستان اعزام شدند. تعداد 
نامشخصی دانش اموز در مدرسه ام ابی ها در اسلام 
شهر با علایم مسمومیت به بیمارستان فرستاده 

شدند.
۱2 اسفند ۱۴۰۱، تسنیم یک بار دیگر تکرار کرد 
که مسمویمت دانش آموزان مدرسه خیام در تهران 
به دلیل توقف یک تانکر حامل نفت در کنار مدرسه 
بوده اســت و گفت که این تانکر روز های گذشته 
در قم و بروجرد هم تردد داشــته، و راننده آن در 
تهران بازداشت شده است. سخنگوی شورای امنیت 
ملی آمریکا ادعا کرد که گزارش های مسمویمت 
و احتمال ارتباط آن ها با تظاهرات پاییز امسال در 
ایران نگران کننده است و خواهان پاسخگویی ایران 
در این مورد شد، با این حال هماهنگ کننده ارشد 
راهبردی شــورای امنیت ملی آمریکا در این مورد 
گفت که »هنوز نمی دانیم موضوع چیست و قبل از 

قضاوت باید منتظر نتیجه تحقیقات باشیم«.
دبیر ستاد حقوق بشــر خواستار شناسایی فوری 

»عاملان« مسمومیت دانش آموزان شد .
۱۱ اسفند ۱۴۰۱، ۴۸ دانش آموز و اولیای مدرسه 
راه زینب در اصلاندوز اردبیل با گزارش مسمویمت 
راهی بیمارستان شدند. 2۱ دانشجوی یک خوابگاه 
دخترانه در کــرج با گزارش مســمومیت راهی 
بیمارستان شدند. دادستان تهران اعلام کرد که به 
موضوع مسمومیت دانش آموزان تهرانی در شعبه 
ویژه دادسرای تهران رسیدگی می شود، و قول داد 
بعد از بازداشت مقصران این مسمومیت ها رسیدگی 
بدون نوبت به پرونده آن ها انجام شــود. آیت الله 
سبحانی در دیدار با وزیر آموزش و پروش خواستار 
رسیدگی به مساله مسمومیت ها و اطلاع رسانی 
دقیــق درمورد ابعاد موضوع شــد. آیت الله نوری 
همدانی در دیدار با ســردار رادان بر حفظ کرامت 
زنان در اسلام تاکید کرد و از رادان خواست عوامل 
مسمومت در مدارس را دستگیر و با آن ها برخورد 

قاطع صورت بگیرد.
۱۰ اســفند ۱۴۰۱، زهرا شــخصی ســخنگوی 
کمیســیون بهداشــت گفت تعداد دانش آموزان 
مسموم شده در حوادث مختلف در سه ماه گذشته 
۸۰۰ نفر است که ۴۰۰ نفر آن ها تنها علایم خفیف 
را تجربه کرده اند. ۱۵ دانش آموز در یک مدرســه 
در شهر کرمانشاه با علایم مسمومیت به بیمارستان 

فرستاده شدند. 
۹ اسفند ۱۴۰۱، ۳۵ دانش آموز دختر در مدرسه 
خیام در پردیس با علایم مسمویت به بیمارستان 
منتقل شــدند. ۹ دانــش اموز در قــم با علایم 
مسمومیت در بیمارستان بستری شدند. امیرآبادی 
نماینده قم در مجلس با استناد به گفته های معاون 
وزیر بهداشت گفت اگر مسمومیت ها عمدی است، 
مسئولان امنیتی و انتظامی باید با آن برخورد کنند. 
وزیر بهداشت در جلسه ای در مجلس رسما اعلام 
کرد که مسمومیت دانش آموزان با »سم« بوده است 
و گفت کمیته ای از اساتید سم شناسی برای تحقیق 
در این مورد تشکیل شده است. او همچنین گفت 
این که سم چطور تولید شده، و آیا مسمومیت در 
مدارس عمدی است یا نه، در حیطه وظایف وزارت 
بهداشت نیست. قلیباف رییس مجلس در پاسخ 
به تذکر یکی از نمایندگان که گفته بود ۱۰ تا ۱۵ 
شهر درگیر مسمومیت های سریالی هستند، گفت 
که تنها دو شهر قم و بروجرد درگیر مسمویت ها 
بوده اند، کمیسیون بهداشت در مورد مسمویت ها 
گزارشی به او داده است و او در جلسه ای با حضور 
وزیر بهداشت در کمسیون بهداشت در مورد بررسی 

مسمومیت ها شرکت خواهد کرد.
۸ اسفند ۱۴۰۱، رشیدی کوشکی نماینده مجلس 
اعلام کرد که بــه زودی کمیته حقیقت یابی در 
کمیســیون امور داخلی کشور برای پیگیری این 
موضوع و روشن شدن ابعاد آن ایجاد خواهد شد، 
او همچنین گفت که مســمومیت دانش آموزان 
»قطعا« از خارج از کشور هدایت می شود. مصدق، 
معاون اول قوه قضاییه یک بار دیگر به دادســتان 

قم مامورت داد تا مساله مسمومیت دانش آموزان 
قمی را بررسی کند. در بروجرد یک گزارش دیگر 
از مسمویمت دانش آموزان این بار از مدرسه پسرانه 
خیام ثبت شــد، تعداد دانــش آموزانی که از این 
مدرسه به بیمارستان منتقل شدند اعلام نشد. فاضل 
میبدی اظهارات خود در مورد ربط مســمومیت 
دانش آموزان با گروه های تندروی مذهبی را تکذیب 
کرد. آذری جهرمی وزیر سابق ارتباطات در توییتر 
خود نوشــت حالا که عمدی بودن مســمومیت 
دانش آموزان تایید شده، الویت بعدی باید »مقابله 
با اقدامات تروریســتی« باشد. این اولین باری بود 
که یک شخصیت سیاسی، مسمویت های دانش 
آموزان را »تروریستی« خطاب می کرد. منتظری 
دادستان کل کشور یک بار دیگر بر لزوم پیگیری 
مساله مسمومیت دانش آموزان تاکید کرد و گفت 
کار های جمعی مسمولان اطلاعاتی و بهداشتی در 
مورد پیگیری موضوع آغاز شده، اما هنوز سر نخی 
کشف نشده اســت. روزنامه همشهری مسمویت 

دانش آموزان را به گروهک منافقین نسبت داد.
۷ اسفند ۱۴۰۱، ۱۰۷ دانش آموز دیگر در مدرسه 
دخترانــه ۱۵ خرداد در شــهر بروجــرد با علایم 
مسمومیت به بیمارســتان منقتل شدند. معاون 
سیاسی استاندار لرســتان در این مورد گفت که 
تیم های کارشناســی به محل مدرسه رفته اند تا 
موضوع را بررسی کنند و شورای تامین استان هم 
در این مورد جلسه اضطراری تشکیل داده است.. 
دکتر یونس پناهی، معــاون تحقیقات و فناوری 
وزارت علوم در جلســه ای در مشهد اعلام کرد که 
پس از مســمومیت چندین باره دانش آموزان در 
مدارس قم، مشــخص شد افرادی دوست داشتند 
که تمامی مــدارس، به خصوص مدارس دخترانه 

تعطیل شــوند. او در اظهارت جنجالی خود گفت 
مســمومیت دانش آموزان مدارس قمی ناشی از 
ترکیبات شیمیایی در دسترس است، اما مسری، 
شیمیایی و جنگی نیست. ساعتی بعد پاک آیین 
سخنگوی وزارت بهداشت با رد تلویحی اظهارات 
دکتر پناهی گفت نتایج مســتندی در مورد علت 
بیرونی مســمومیت دانش آموزان وجود ندارد، اما 
روشن است که منشا مســمومیت ها ویروسی و 

میکروبی نیست. 
۶ اسفند ۱۴۰۱، ۴۴ دانش آموزان مدرسه احمدیه 
بروجرد یک بار دیگر با گزارش مســمومیت راهی 
بیمارستان شدند. سازمان بازرسی استان لرستان 
اعلام کرد که دلیل مسومیت دانش آموزان مدرسه 
احمدیه روشن نشده است. فرماندار بروجرد گفت 
که مدرسه احمدیه تا اطلاع ثانوی تعطیل است و 
یک تیم تخصصی ویژِه موضع مسمومیت دانش 
آموزان مدرســه احمدیه را پیگیری خواهد کرد. 
در همین روز ۴ دانــش آموز قمی دیگر با علایم 
مسمویت در بیمارستان بســتری شدند. روزنامه 
اطلاعات در گزارشــی نوشــت که افراط گرایان 
داخلی در صدر متهمان حوادث مسمومیت های 
سریالی دانش آموزان هستند و گفت تکرار حوادث 
مسمومیت در سه ماه گذشته نشان می دهد که این 

موضوع نمی تواند اتفاقی باشد.
۵ اسفند ۱۴۰۱، همایون سامه یح، عضو کمیسیون 
بهداشــت مجلس گفت که وزارت بهداشــت و 
اطلاعات پیگیری موضوع هستند و این موضوع باید 

هر چه سریع تر حل شود.
۳ اســفند ۱۴۰۱، پانزده دانش آموز از سه مدرسه 

با گزارش مسمومیت به بیمارستان های قم مراجعه 
کردند. در مدرســه احمدیه بروجرد یک بار دیگر 
گزارش مسمویت اعلام شد و این بار ۵۱ دانش آموز 

با علایم مسمویت به بیمارستان فرستاده شدند. 
2 اســفند ۱۴۰۱، رییس اورژانس استان لرستان 
اعلام کرد که 2۱ دانش آموز در دبیرستان دخترانه 
احمدیه بروجرد با علایم مسموییت در بیمارستان 
بســتری شــده اند، او گفت که کارشناسان آتش 
نشانی معتقد هستند مسمومیت این دانش آموزان 

به دلیل نشت منوکسید کربن رخ داده است.
۱ اسفند ۱۴۰۱، دکتر محبی معاون دانشگاه علوم 
پزشکی قم در گفتگو با رسانه ها گفت که جلسه 
مسولان قمی با مسمولان وزارت بهداست که به 
قم آمده بودند خروجی خاصی نداشته و هیچ نشانه 
مشــکوکی در جواب آزمایش های پزشکی دانش 
آموزان مسموم قمی پیدا نشده است. 2۵ دانش آموز 
در این روز با علایم مســمویت در بیمارستان های 
قم بستری شدند که ۱۸ نفر آن ها مرخص شده و 
هفت نفر تحت نظر باقی ماندند. منتظری دادستان 
کل کشــور در این روز به دادســتان قم ماموریت 
داد تا مســاله مسمومیت در مدارس قم را بررسی 
کند و با مقصیرن این موضوع برخورد قانونی کند. 
دادســتان کل در پیام خود برای دادســتان قم، 
موضوع مسمومیت ها را نگران کننده خواند و گفت 
که این مساله احتمالا عمدی است. او همچنین از 
دستگاه های اطلاعاتی و امنیتی خواست تا مساله 

مسمومیت دانش آموزان قمی را بررسی کنند.
۳۰ بهمــن ۱۴۰۱، ۱۱ دانش آموز قمی با علایم 
مسمویت راهی بیمارستان شدند. تیمی از وزارت 
بهداشــت در قم با مســمولان اســتانی در مورد 

مسمومیت های دانش آموزان جلسه برگزار کردند.

2۸ بهمن ۱۴۰۱، وزیــر آموزش و پرورش ضمن 
عذرخواهی از خوانده هایی که دانش آموزانشــان 
مسموم شده و در بیمارستان بستری شده اند، خبر 
داد که تیم ویژه ای در تهران برای پیگیری مساله 
مسمومیت دانش آموزان قمی تشکیل شده است و 
به خانواده ها اطمینان داد که آموزش و پرورش در 

کنار ان ها خواهد بود.
2۷ بهمن ۱۴۰۱، وزیر آموزش و پرورش با حضور 
در یکی از بیمارستان هایی که دانش آموزان مسموم 

قمی در آن بستری بودند عیادت کرد.
2۶ بهمن ۱۴۰۱، وزیر آمــوزش و پرورش گفت 
که بخش اعظم مســمویت دانــش آموزان قمی 
ناشی از شایعاتی اســت که مردم و دانش آموزان 
را دچار ترس کرده اســت، او همچنین گفت که 
بستری دانش آموزان در بیمارستان های قم به دلیل 
بیماری های زمینه ای آن ها بوده است. عصر این روز، 
یوسف نوری که به قم رفته بود، گفت که با برخی از 
دانش آموزانی که به دلیل مسمویت در بیمارستان 
بستری شده اند ملاقات کرده است و تاکید کرد که 
مسمویت های گزارش شده در قم میکروبی نیست. 
او گفته ها در مورد مرگ یا فلج شدن دانش آموزان 
را هم تکذیب کرد و تاکید کرد که بویی در مدارسی 
که مسمومیت در آن ها گزارش شده استشمام نشده 
است. در همین روز دکتر محبی معاون درمان علوم 
پزشکی قم در گفتگو با صدا و سیما خبر داد که 2۵ 
دانش آموز با علایم مسمومیت به بیمارستان های 

قم مراجعه کرده اند.
2۵ بهمن ۱۴۰۱، گروهی از والدین قمی این بار در 
مقابل فرمانداری این شهر تجمع کردند و نسبت به 
عدم رسیدگی به موضوع مسمومیت دانش آموزان 
در مدارس اعتراض کردنــد. تجمع کنندگان در 
مقابل استانداری شعار استعفا استعفا سر دادند و 
در حالی که می خواستند وارد استانداری شوند با 
نیرو های امنیتی درگیر شدند. رسانه ها خبر دادند 
که ۳۰ خانواده در مورد مســاله مسمومیت دانش 
آموزان به قوه قضاییه شکایت کرده اند. در همین 
روز گزارش های دیگری از وقوع مســمومیت در 
مدارس قم منتشر شد، اما نام مدارس اعلام نشد، 
دکتر محبی معاون دانشــگاه علوم پزشکی قم در 
این روز اعلام کرد کــه ۱۱۷ دانش آموز با علایم 

مسمومیت به بیمارستان ها مراجعه کرده اند.
2۴ بهمن ۱۴۰۱، رییس دانشگاه علوم پزشکی قم 
در نامه ای به مدیر کل مدیریت بحران قم خواست 
که با کیســه پلاســتیکی از مدارسی که گزارش 
مسمومیت اعلام می کنند نمونه هوا جمع شود و 
برای آزمایش در اختیار علوم پزشکی قرار بگیرد، هر 
چند این روش معمول نمونه گیری از هوا ست، اما 
دستمایه شوخی و عصبانیت در فضای عمومی شد.

2۳ بهمــن ۱۴۰۱، دانش آموزان و کادر مدرســه 
ریحانــه النبی قم و چند مدرســه دیگــر که نام 
آن ها اعلام نشده با علایم مسمومیت به اورژانس 
بیمارستان ها مراجعه کردند. محبی معاون درمان 
دانشگاه علوم پزشکی قم تعداد این دانش آموزان را 
۳۷ نفر اعلام کرد و گفت که علایم آن ها به نسبت 
علایم دانش آموزانی که قبلا با شکایت مسمومیت 
به بیمارستان مراجعه کرده بودند، خفیف تر بوده 
است. با این حال او در مصاحبه با رادیو در ساعت 
شش بعد از ظهر گفته بود که از مجموع ۳۷ دانش 
آموز تنها ۱2 نفر مرخص شده اند و باقی هم به مرور 

مرخص خواهند شد.
2۰ بهمــن ۱۴۰۱، دکتر محبی معــاون درمان 
دانشگاه علوم پزشکی قم هم گمانه زنی ها در مورد 
احتمال مسمومیت دانش آموزان با گاز امونیاک را 
رد کرد و گفت هیچ علامتی که نشان دهد دانش 
آموزان مســموم شــده در معرض آمونیاک قرار 
داشتند مشاهده نشده است. او همچنین گفت که 
تــا ۱۹ بهمن ماه، ۳۱ دانش آموز از مجموع دانش 
آموزانی که با علایم مسمومیت به بیمارستان های 
قم مراجعه کردند همچنان بستری بوده اند و ابراز 
امیدواری کرد که آن ها کم کم از بیمارستان مرخص 

شوند.
۱۹ بهمن ۱۴۰۱، تعدادی از والدین دانش آموزان 
قمی، در استانداری قم با احمد حاجی زاده معاون 
سیاسی و امنیتی استانداری قم، علیرضا رحیمی 
مدیرکل آموزش و پرورش و دکتر محبی معاونت 

درمان دانشگاه علوم پزشکی قم دیدار کردند.
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آیت الله علوی بروجردی:

نسل جدید، دنبال هرکسی می روند، غیر از ما
آیــت الله علــوی بروجــردی گفت: 
این ها مردمی بودند که دائم به دنبال 
مــا می آمدند و در هــر کاری کنار ما 
بودند. ... ســعی کنیم از این به بعد با 
این مردم رفیق باشیم و ارتباط داشته 
باشیم. خدا می داند آن بچه ای که رفته 
و مسیحی شده، مسئولیتش را از دوش 
من برنمی دارند. این بچه شیعه است. 
مــن باید او را برگردانم. من حق ندارم 
او را رها کنــم. حالا دل ما هم خوش 
باشد که او رفت که رفت! حالا راحت 
باشیم! خیر، راحتی ندارد. این دختری 
که آن طور رفته، ناموس شــیعه است. 
امام زمان رنــج می برند که این جوان 
مســلمان آن طور رفته است. ایشان از 
این شرایط رنج می برند. امام حاضر و 

ناظر ماست.
متن سخنان استاد فقه و اصول حوزه 
علمیه قم که در جلسه درس خارج فقه 

خود ایراد کرده، به شرح زیر است:
آســتانۀ  در  و  مبــارک  ایامــی  در 
ولادت باســعادت وجــود مقدس آقا 
حجت بن الحســن المهدی عجل الله 
تعالی فرجه الشریف هستیم. وجود آقا 
حجت بن الحســن )ع( برای شیعیان 
یک امید و روشنایی است. ما شیعیان 
همیشــه این افق روشن را پیش روی 
خود داریم. در برابر هر مشــکلی و هر 
مصیبتی و هر گرفتاری ای، به سوی 
این روشــنی و امید حرکت می کنیم 
و مشــکلاتمان برطرف می شــود. در 
روایات هم داریم که افضل اعمال امت 
در دوران غیبــت، انتظار فرج اســت. 
انتظار فرج یعنی همیشــه ما منتظر 
گشایشــیم؛ یعنی ناامیدی در بین ما 
وجود نخواهد داشت و این آینده، آیندۀ 
روشنی خواهد بود، آینده ای که حق و 
عدالت غلبه می کند و همۀ تاریکی ها و 
مصیبت ها و مشکلات از بین می رود 
و بــه آن جایگاهی که به ما وعده داده 

شده، خواهیم رسید.
 علت غیبت حضرت حجت )ع( 

چیست؟
»بقیه الله خیر لکم ان کنتم مؤمنین«. 
مشکل در همین قید است. ما باید به این 
معنا ایمان داشته باشیم. در اینجا غیبتی 
اتفاق افتاده، اما این غیبت منشأ دارد. 
چرا امام صادق )ع( غیبت نداشتند؟ چرا 
موسی بن جعفر )ع( غیبت نداشتند؟ 
به گفتۀ خواجه نصیر: »وجوده لطفٌ و 
تصرفه لطفٌ آخر و عدمه مِنّا«. مسئله 
این بود که بین مردم آن روزگار، یعنی 
بین شیعه و غیرشــیعه و عامۀ مردم، 
پذیرش آقــا حجت بن الحســن )ع( 
وجود نداشــت. علت غیبــت این بود 
که حتی نســبت به امامان قبل، مردم 
امامت ایشان را نپذیرفتند، با اینکه در 
آن زمان شیعیان کم نبودند و پراکنده 
بودند. شبکۀ وکلای امام عسکری )ع( 
در گوشه و کنار پراکنده شده بودند، اما 
آن شیعیان مثل خود ما بودند، یعنی آن 
پذیرشی که باید به امام معصوم داشته 
باشند، در کار نبود؛ لذا وجود و حضور 
ایشان بی فایده می شد و در نتیجه این 
غیبت اتفاق افتاد. اگر این عدم پذیرش 
نبود، غیبتی وجود نمی داشت. اما غیبت 

ادامه پیدا کرده، اما تا کی؟
ظهور  زمــان  تعیین کننــدگان   

دروغگویند
شــنیده اید که افراد مختلف، از مرجع 
گرفته تا غیر مرجع، از مسئول گرفته 
تا غیر مسئول، خیلی راحت برای ظهور 
آقا تعیین زمان می کنیم و می گوییم 
دیگر ســال های آخر غیبت است و در 

عمر ما پیش می آید! »کذب الوقاتون« 
به معنای این اســت که تعیین وقت 
ظهور در اختیار این افراد نیســت که 
خبر بدهند و هر خبــری که بدهند 
دروغ اســت. ظهور باید بر اساس اراده 
الله باشد. حتی کسانی که موفق شدند 
و خدمت آقا رسیدند، نتوانستند بگویند 
آقــا من را برای این کار مأمور کرد که 
چنیــن و چنان بکنم یــا از طرف آقا 
رسالت دارم؛ نه، این طور نیست. هرچند 
توفیقــی داده می شــد و حضرت را 
می دیدند. به حضرت گفته بودند در این 
غیبت ما ساقط شدیم، تا کی منتظر 
باشیم؟ حضرت فرموده بودند که ظهور 
در اختیار خود من هم نیست، دعا کنید 

که خدا ظهور من را اراده کند.
 چگونــه باید پذیــرای حضور 

حضرت حجت )ع( باشیم؟
پذیرشــی که در اینجا حضور امام را 
اقتضا می کند، چگونه پذیرشی است؟ 
این پذیــرش فهم امام اســت، درک 
امام اســت. اگر الان خداوند اراده کند 
و آقا حجت بن الحسن )ع( در بین ما 
ظهور کنند، آیا آن پذیرشی را که باید 
در برابر امام داشته باشیم، داریم؟ عامۀ 
مردم را کنار بگذاریم، منظور حوزۀ ما و 
علماست. آیا پذیرش داریم؟ در مقابل 
امام صف نمی کشــیم؟! آن هایی که 
در مقابــل علی بن ابی طالب )ع( صف 
کشیدند چه کســانی بودند؟ طلحه 
و زبیر بودند. طلحــه و زبیر هر دو در 
جنگ های زمان پیغمبر )ص( حضور 
داشتند و در نصرت امام شمشیر زده 
بودند و سابقه داشتند. وقتی قاتل زبیر 
شمشیر او را نزد امیرالمؤمنین )ع( آورد، 
ایشان شمشــیر زبیر را می شناختند، 
نگاهی به شمشیر کردند و شروع کردند 
به گریه کردن و فرمودند این شمشیر 
چقدر همّ و غم از چهره پیغمبر زدوده. 
زبیر چنین بود. وقتی به خانۀ فاطمه 
زهرا سلام الله علی ها حمله کردند، زبیر 
از کسانی بود که آنجا به عنوان مدافع 
حضرت جنگیــد. اما منافع دنیا امثال 

زبیر را فریب داد، آن هم در آخر عمر.
به قول آن طلبــه که می گفت ما اول 
طلبگــی با اخلاص و بــا خضوع وارد 
می شــویم، اما هرچه می گــذرد، این 
اخلاص و خضوع کم می شود و تازه در 
آخر عمر، هفتاد هشتاد سالگی، به فکر 
چیز های دیگر می افتیم! زبیر هم همین 
بود. اگر آقا امــام حجت صلوات الله و 
سلامه علیه ظهور کنند، ما در مقابل 

ایشان چه می کنیم؟
 نیابت عامــۀ امام تعیین کردنی 
نیســت و اکنون هیچ کس نیابت 

خاصه ندارد
در زمان غیبت، باید وظایفی را که بر 
عهدۀ ماست، درست انجام دهیم. آقا 
برای مردم امام اســت، اما مایی که در 
حوزه نشسته ایم حساب دیگری داریم. 
یک حســاب ویژه داریم. وقتی بعد از 
غیبت صغــری نیابت خاصه به نیابت 
عامه تبدیل شد، برخی به عنوان نایب 
ایشان کار می کنند. امثال ما نایب عام 
آقا هســتیم. این نیابت عامه ای را که 
شخصی هم نیست، نمی توان تعیین 
کرد. برخــی می خواهند در این میان 
یک نیابت خاص درست کنند و بگویند 
حضرت به ایشــان نظر دارد؛ نه؛ اصلًا 

بنا نیســت چنین اظهاراتی باشد که 
چه کسی باشــد یا چه کسی نباشد، 
والّا این نیابت خاصه می شد و غیبت 
صغری بود. حضرت هــم نایبی برای 
غیبت کبری تعیین نکرده اند. هرکسی 
هم که می گوید من امام زمان را دیدم، 
به حســاب این است که خود را نایب 
معرفی کند؛ پــس »فکذبوه«، چنین 
افرادی را تکذیب کنید. هرکس چنین 
ادعایی کند، دروغ می گوید و به حساب 
منافع مــادی خــود، می خواهد این 
دیدار های ادعایی را برای مقاصد دنیایی 
و نفسانی که دارد، وسیله قرار بدهد؛ لذا 

این افراد را تکذیب کنید.
 ما چه وظایفی در برابر ایتام آل 

محمد )ص( داریم؟
اما تکفل ایتام آل محمد )ص( وظایفی 
به دوش ما گذاشــته اســت. ما برای 
انجام این وظیفه چقدر ساعی و جدی 
هستیم که حالا خدا خدا می کنیم آقا 
امــام زمان ظهور کنــد و ما در رکاب 
ایشان کار کنیم؟! این تکفل چیست؟ 
ما اگــر تکفل خانــواده ای را بر عهده 
بگیریم، چه می کنیم؟ ممکن اســت 
اطعام و هزینه های درمان و ازدواج و... 
را به عهده بگیریم. تکفل این گونه است. 
حضرت رسول نفرمودند »انا و علی ابوا 
هذه الامه«؟ آقا امام زمان )ع( هم مانند 
امیرالمؤمنین )ع( در این عصر پدر ما 
هستند. متکفل فرزندان خود هستند و 
تمام امت را فرزندان خودشان گرفته اند 
و وظیفۀ خودشان را تکفل آن ها قرار 

داده اند.
ایشان این تکفل را در دوران غیبت به 
ما سپرده اند. این تکفل ایتام آل محمد 
)ص( را چگونه در حق فرزندانمان به 
جا می آوریم؟ در حق دانشگاهیان و غیر 
دانشگاهیان، در حق همین دختران و 
پســرانی که در قم هستند؟ آیا این ها 
فرزندان ما هســتند یا نه؟ آیا فرزندان 
شیعه هستند یا نه؟! نمی توانیم خودمان 
را راحت کنیم و فرزندانمان را خودی 
و غیرخودی خطــاب کنیم و بگوییم 
ما خودی ها را داریم و غیرخودی ها از 

کشور بروند. خیر! تکفل این گونه نیست. 
آیا هیچ پــدری بین فرزنــدان خود، 
خودی و غیرخودی درســت می کند، 
حتی اگر بچه نااهل باشد؟! پدر حتی 
اگر فرزند ناخلف خود را از خانه بیرون 
کند، ســر سفره همۀ فکر او این است 
که الان بچۀ مــن چه می خورد، کجا 
می خوابد، اگر مریض شود چه کسی 
به داد او می رســد. آیا جز این است؟ 

عاطفه ای در میان است.
 رفتار با مخالفانمان را از حضرت 

علی )ع( بیاموزیم
در دوران غیبــت آیــا وظایــف خود 
را فرامــوش نکرده ایــم؟ نباید فقط 
دلمان خوش باشد به اینکه یک عده 
همفکر و خودی دور ما باشند و باعث 
شــویم مردم هم فکر کنند که تکفل 
امیرالمؤمنین )ع( هــم این گونه بوده 
است! آقا امیرالمؤمنین این تکفل خود 
را هم در حق اصحاب خودش داشتند 
و هم در حق خوارج. خوارج به حضرت 
دشنام می دادند، اما حضرت با ایشان 
کاری نداشــتند و با آن ها نجنگیدند 
تا زمانی که آن ها دســت به شمشیر 
بردند و شروع کردند به کشتار مردم. 
حضرت به آن ها گفتند چرا با زن و بچه 
و زن حامله می جنگید؟ اگر می خواهید 
بجنگید، با ما بجنگید. خوارج گفتند 
بله، می خواهیم بجنگیم! تو کافر هستی! 
تو را قبول نداریم! ما هم حاضر نیستیم 
شمشــیر را غلاف کنیم! باید بزنیم و 
بکشیم! حضرت فرمودند بسیار خب! 
پس بیایید با مــن بجنگید. در حالی 
که حضرت می توانستند همۀ آن ها را 
دستگیر کنند و به زندان بیندازند. همۀ 
خوارج پنج شش هزار نفر بیشتر نبودند. 
اگر ایشان را زندانی می کردند، بقیه هم 
می ترسیدند. اما حضرت چنین نکردند.

حضرت داخل ممکلت خودشــان به 
خوارج اجازه دادند که عده و عُده و پول 
جمع کنند، اسلحه بخرند و جایی را به 
عنوان جبهه در نظر بگیرند و تمرین 
کنند و بعد از اینکه آمادۀ جنگ شدند، 
ایشان را برای جنگ خبر کنند. خوارج 

خودشان مکانی را تعیین کردند، تمرین 
کردند و اعلام کردند که آماده شده ایم.

علی بــن ابی طالــب )ع( با لشــکر 
خودشــان رفتند. حضرت لشکرشان 
را برای خوارجی که او را کافر خطاب 
می کردند، حدود سه ماه معطل کردند. 
صبح و شب می رفتند و برایشان خطبه 
می خواندند و به سؤال ها و اشکالاتشان 
جواب می دادند. از این پنج شش هزار 
نفر، پانصد شــش صد نفر باقی ماندند 
که بــه هیچ راهی مســتقیم نبودند، 
جز جنگ. یک صبح تا ظهری جنگ 
درگیر شد. عده ای کشته شدند. عده ای 
مجروح شدند. عده ای اسیر شدند و یک 
عده هم فرار کردند  ـتکفل را می خواهم 
بگویــم ـ در همــۀ شــئون، حضرت 
فرمودند بر کشــته ها نماز بخوانید و 
محترمانه دفنشــان کنید؛ آن هایی را 
که اسیر کرده اید آزاد کنید، بدون اینکه 
وجهی از آن ها بگیرید و اذیتی به آن ها 
برسانید. آن هایی را که مجروح هستند، 
مداوا کنید و بگذارید بروند؛ آن هایی را 
که فرار کرده اند، تعقیبشان نکنید. حتی 
در نهج البلاغه هم آمده که فرموده اند 
حتی بعد از من هم این ها را نکشــید. 
این هم تکفل علی بن ابی طالب است 
با دشمن! اما تکفل ما در حق دوست 
چطور است؟! در حق این مردم چطور 
است؟! چطور می خواهیم برای آقا در 
بین این مــردم روحیۀ پذیرش ایجاد 

کنیم؟!
 ما با مردم وفادارمان چه کردیم؟!

عده ای از افــرادی که دارند از ما جدا 
می شوند، از مناطق بختیاری نزد من 
آمده بودند. در بین این برخی جوان ها 
میل بسیار عجیبی به زرتشتی گری 
پیدا شــده اســت. بعضی هــا به من 
گفته اند در قم کلیسای خانگی وجود 
دارد و تعداد وهابی ها زیاد شده است و 
فعالیتشان گسترده شده و نماز جمعه 
هم می خوانند! عده ای هم گویی دارند 
بودایی می شــوند! این ها مشــکلات 
ماست. بسیاری از این ها مردمی بودند 
که دائم به دنبال ما می آمدند و در هر 
کاری کنار ما بودنــد. ما با مردم چه 
کردیم؟ در گذشته هم این طور بودیم؟ 
در گذشته هم این طور بودیم؟ این ها 
مردمی بودند کــه در جنگ با عراق 
اجازه ندادند عراق یک ســانتی متر 
مربع از خاک ایران را در اختیار بگیرد. 
در حالی که آمریکا و شوروی به عراق 
کمک می کردند و مردم ما فقط اسلحه 
داشــتند. آیا این جوان ها و این مردم 
نبودند که با دست خالی می جنگیدند؟ 
دیگــر این مــردم چه کننــد؟ تمام 
تحریم ها را به خاطر ما تحمل کردند. 
دیگر این خانواده چه کند؟ جوان خود 
را داده، مال خود را داده، زندگی خود 
را برای ما داده! دیگر وفاداری بیشــتر 
از ایــن؟! دیگر چــه می خواهید؟ ما 
همین ها را می خواستیم. این وفاداری 
هست یا نه؟ اما ما با آن ها چه کردیم؟ 
می توانیم به حضرت حجت )ع( جواب 

بدهیم؟
به  گذشتگان  میراث  انتقال  در   

نسل بعد مشکل خواهیم داشت
توجه داشته باشیم که ما در این لباس، 
از طــرف حضرت بــرای کار در بین 
مردم مأموریت داریم، مأموریت ما هم 

تکفل آل محمد )ص( است. هرکسی 
بــه فراخور قدرت و تــوان و محدودۀ 
خودش جواب دارد، بســم الله. اما اگر 
جواب نداشته باشیم چه؟! کسانی قبل 
از مــا بودند، که خداوند غریق رحمت 
کندشــان، در هــر رده ای، مرجع یا 
مدرس یا واعظ یا امام جماعت، هرچه 
بودند این میراث را به دست ما رساندند. 
امــا آیا ما می توانیم ایــن میراث را به 
دست نسل های بعدی برسانیم؟ الان 
جوان های نسل جدید اصلاً ارتباطی با 
ما دارند؟ ما برای آن ها بیگانه هستیم. 
دنبال هرکسی می روند غیر از ما! چرا؟ 
جاذبۀ ما چه شد؟ امام جماعت مسجد 
محل قطب مردم بود. مــردم برای او 
می مردنــد. ما این روز هــا را دیده ایم. 
پدر من در تهران سی چهل سال امام 

جماعت بود.
دیگران را هم دیــده بودیم که مردم 
برایشــان چه می کردند. دخترانی هم 
که حجاب کامل نداشــتند، ســراغ 
امام جماعــت می آمدنــد و مســئله 
می پرسیدند. ما الان فقط اصرار داریم 
که این دختر حجاب خود را درســت 
کنــد، در حالی که اصل عقاید او رفته 
است! اعتقاد یک داستان است، عمل 
یک داستان دیگر. عمل در رتبۀ بعد از 
اعتقاد است. اعتقاد لطمه خورده است. 
ما در انتقال این میراث به نســل بعد 
مشکل داریم، چون به این نسلی که در 
زمان ما هستند، نتوانستیم این میراث 

را منتقل کنیم.
 هر روز از حضرت حجت )عج( 

کمک بخواهیم
به هوش باشــید! لااقــل در این ایام 
مبارک، از خود آقا مسئلت کنیم که به 
داد ما برسید و یاری مان کنید. ما وظیفه 
داشتیم پیش از هر کاری، رضایت شما 
را بسنجیم. ما هم تصمیم بگیریم اگر 
تا الان آن مســیر را طــی نکرده ایم، 
از این به بعد ایــن کار را انجام دهیم. 
ســعی کنیم از این به بعد با این ایتام 
آل محمد )ص( رفیق باشیم و ارتباط 
داشته باشیم. خدا می داند آن بچه ای 
که رفته و مسیحی شده، مسئولیتش 
را از دوش مــن برنمی دارند. این بچه 
شیعه است. من باید او را برگردانم. من 
حق نــدارم او را رها کنم. حالا دل ما 
هم خوش باشــد که او رفت که رفت! 
حالا راحت باشیم! خیر، راحتی ندارد. 
این دختــری که آن طور رفته، ناموس 
شیعه است. امام زمان رنج می برند که 
این جوان مسلمان آن طور رفته است. 
ایشان از این شرایط رنج می برند. امام 

حاضر و ناظر ماست.
به هر حال باید ســعی کنیم در حد 
مقدور به وظایف خود عمل کنیم. ایام 
مبارکی است. لااقل در این ایام اگر در 
طول سال به فکر امام زمان نیستیم، 
در این چند روز به یاد آقا بیفتیم، قیام 
به امر آقا کنیم و ســعی کنیم هر روز 
پنــج دقیقه با آقا خلــوت کنیم. امام 
حاضر هستند. تا گفتی »السلام علیک 
یا بقیه الله« آقا حاضر هستند. عقیدۀ 
ما این اســت. با ایشان حرف بزنیم. ما 
حاضریم با هر کس و ناکســی حرف 
بزنیم، با آقا حاضر نیستیم حرف بزنیم؟! 
با ایشان عهد ببندیم، از ایشان کمک 
بخواهیم. آن کسانی که در این مسیر ها 
بودند و راه ها را طی کردند، از این قضایا 
قصه ها دارند. ما خیلی فاصله گرفته ایم. 
به هر حال امیدواریم خداوند خودش 
کمک کند تا بتوانیم در مسیر آقا حجت 

بن الحسن )ع( قدم برداریم.

گفتگوی تلفنی وزرای امور خارجه ایران و عمان 
تماســی  در  عمــان  خارجــه  وزیــر 
ابراز خرســندی  امیرعبداللهیان ضمن 
از توافق شــکل گرفتــه بین جمهوری 
اسلامی ایران و عربستان سعودی، مراتب 
تبریک خود و دولت عمان به وزیر امور 
خارجه کشــورمان را اعلام داشــت. به 

گزارش خبرگزاری مهــر، در گفتگوی 
تلفنــی وزرای امور خارجــه جمهوری 
اسلامی ایران و سلطنت عمان، بدر السید 
البوسعیدی وزیر امور خارجه عمان ضمن 
ابراز خرسندی از توافق شکل گرفته بین 
جمهوری اســلامی ایران و عربســتان 

ســعودی، مراتب تبریک خود و دولت 
عمــان به وزیر امور خارجه کشــورمان 
را اعلام داشــت. امیرعبداللهیان نیز از 
تلاش های قبلی عمان در زمینه حصول 
توافــق بین جمهوری اســلامی ایران و 
عربستان سعودی تشکر و قدردانی کرد.
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اعتراض مهدویان به عملکرد مدیران سازمان سینمایی؛

سینما نفس های پایانی اش را می کشد
محمدحسین مهدویان نوشت: در هجده نوزده 
ماه اخیر فضای حاکم بر مدیریت سینمای 
ایران، در را بر پاشنه ای می چرخاند که لحظه 
به لحظه عرصه را تنگ تر و فضا را رعب آورتر 
کند. تجربه ی شخصی من از این دوره  تلخ با 
توقیف فیلم سینمایی شیشلیک شروع شد. 
فیلمی که پروانه ی نمایــش قانونی اش در 
تابستان سال گذشته صادر شد اما با فرمان  
ملوکانه ی مدیران تازه از راه رسیده بی هیچ 
توضیحی بایگانی شــد و هنوز هم با وجود 
اعتبار پروانه ی نمایش اش امکان اکران ندارد... 
به گــزارش صبا، محمدحســین مهدویان، 
کارگــردان فیلم هــای ســینمایی لاتاری، 
ماجرای نیمروز، ماجرای نیمروز، ردخون و... 
به عدم دریافت پروانه فیلم نامه کمدی اش در 

اینستاگرام خود واکنش نشان داد.
محمد حسین مهدویان به عدم دریافت پروانه 
فیلم نامه هایش در صفحه شخصی خود نوشته 
است : اگر در بر همین پاشنه بچرخد احتمالا 
ما آخرین نسل از فیلم سازان ایرانی هستیم 
که لذت واقعی فیلم سازی را تجربه کرده ایم. 
سالن های پر از تماشاگر را دیده ایم. از صدای 
کف و سوت مردم در پایان فیلم هایمان لذت 
برده ایم. صف بســتن مردم جلوی گیشه ی 
فیلم هایمــان را از آن طرف خیابان تماشــا 

کرده ایم و کیف  اش را برده ایم.
مهدویان نوشــت: اگر در بر همین پاشــنه 
بچرخد احتمالا ما آخرین نسل از فیلم سازانی 
هســتیم که در جشــن ها و جش واره های 
ایرانی شــادمانی کرده ایم و به تندیس ها و 
سیمرغ هایی که تا همین یکی دو سال پیش 
هنوز هم اعتباری داشته اند افتخار کرده ایم. 
و اگر در بر همین پاشــنه بچرخد احتمالا 
ما آخرین نسل از فیلم سازان ایرانی هستیم 
که با وجود تمام فشارها و سانسورها باز هم 
توانســته ایم فیلم های خودمان را بســازیم. 
فیلم هایــی که با همه ی دســت کاری های 
آزاردهنده در نهایت هم چنان متعلق به ذهن 
و اندیشه ی خودمان باشد. در هجده نوزده ماه 
اخیر فضای حاکم بر مدیریت سینمای ایران، 
در را بر پاشــنه ای می چرخاند که لحظه به 
لحظه عرصه را تنگ تر و فضا را رعب آورتر کند. 
تجربه ی شخصی من از این دوره  تلخ با توقیف 
فیلم سینمایی شیشلیک شروع شد. فیلمی 
که پروانه ی نمایش قانونی اش در تابســتان 
سال گذشته صادر شد اما با فرمان  ملوکانه ی 
مدیران تازه از راه رسیده بی هیچ توضیحی 
بایگانی شد و هنوز هم با وجود اعتبار پروانه ی 
نمایــش اش امکان اکــران ندارد. امــا از آن 
ترســناک تر این که در سه ماه گذشته با دو 
فیلم نامه ی مختلف، یک فیلم نامه ی جنایی 
و یک فیلم نامه ی کمدی، با تهیه کنند گان 
و نویســندگان متفاوت درخواست پروانه ی 
ساخت داده ام که هر دو فیلم نامه بدون ارائه ی 
اصلاحیه و هیچ گونه توضیحی رد شــدند و 
اجازه ی ساخت نگرفتند. تاکید می کنم بدون 
ارائه ی هیچ توضیح روشن و یا اصلاحیه های 
مشــخصی. در تماس با بعضی از هم کاران 
و به خصوص فیلم ســازان هم نســل خودم 
روایت های مشابهی از همین نوع برخورد را 
شنیده ام. وضعیتی که نتیجه اش جلوگیری از 
فیلم سازی کارگردان های موثر سینمای ایران 
بوده و در شــرایط فعلی جامعه افقی محو و 
ناامید کننده را برای سینمای عزیزمان ترسیم 

می کند.
مهدویان در ادامه نوشــت: اگر در بر همین 
پاشنه بچرخد به زودی نفس های پایانی این 
سینمای محتضر و شما بخوانید به احتضار 
کشانده شــده از دهان اش خارج می شود و 

ما آخرین نسل از فیلم سازان ایرانی خواهیم 
بود که در آخرین روزهای حیات سینما لذت 

فیلم سازی را تجربه کرده ایم.
اما نه. هیچ وقــت و در هیچ کجا، هیچ دری 
هم واره بر یک پاشــنه نچرخیده است. این 
مدیران و مسوولان ولی نعمتان ما و مالکان 
این سرزمین و فرهنگ اش نیستند که درها 
را به میل خود به روی ما ببندند و باز کنند. 
همــه ی ما از این آب و خاک و از این وطن و 
جامعه و فرهنگ اش سهمی داریم که آن  را 
به عنوان یک حق باز خواهیم ستاند. هرچند 
به رنج و محنت. مــا چاره ای نداریم جز این 
که بــرای ایران عزیزمان و فرهنگ  و هنرش 
هم که شده، این هم وطنان پشت میزنشین و 
خودحق  پندار را در جای واقعی  شان بنشانیم و 
آن روز دیگر در بر این پاشنه ی زنگار گرفته 
نخواهد چرخید. و باز نســل هایی خواهند 
آمد که ســینما را همان طور که باید تجربه 

می کنند. 
واکنش به اظهارات مهدویان

مدیرکل دفتر نظارت بر ساخت فیلم سازمان 
سینمایی به اظهارات محمدحسین مهدویان 

واکنش نشان داد.
بــه گزارش خبرگزاری مهر به نقــل از اداره 
کل روابط عمومی سازمان سینمایی، بهمن 
حبشی مدیرکل دفتر نظارت بر ساخت فیلم 
سازمان سینمایی طی توضیحاتی نسبت به 
انتقادهای محمدحسین مهدویان نسبت به 
مجوزهای سینمایی عنوان کرد: در خصوص 
صحبت های محمد حسین مهدویان موارد 
ذیل قابل بیان است؛ در آذر ماه سال گذشته 
فیلمنامه »مرد بازنده« ایشان علیرغم اینکه 
شــورا با آن خیلی موافق نبود تلاش کرد تا 
با مشــاوره های زیاد و چندبار بازنویســی و 
بررســی های زیاد مجوز آن را صادر کند و از 
آنجایی که فیلم با موضوع پلیس بود و تیم 
تهیه و تولید، نظرات پلیس را اجرا نکرده بود 
سازمان ســینمایی همه تلاش خود را برای 
جلب نظر نیروی انتظامی و حضور فیلم در 
جشنواره و در پی آن اکران فیلم فراهم آورد. 
وی ادامه داد: در چند ماه گذشــته اقتباسی 
از رمان بیگانه آلبر کامو به نام مطرود از سوی 
کامران حجازی تهیه کننده مهدویان به شورا 
رسید، البته قبل از آنکه فیلمنامه به شورا ارائه 
شــود طرح آن را برای شورا ارسال کردند تا 
قبل از شورا ببینم که آیا این طرح می تواند 
موفق به اخذ مجوز شود یا نه، که نظر شورا 
مخالفت با طرح ارائه شــده بود. در جلســه 
حضوری ایشــان با معاون نظارت ســازمان 
چرایی رد شدن طرح به وی گفته شد و قرار 
شد نظرات شورا را در فیلمنامه اعمال کنند 
و مجدداً به شورا ارائه بدهند، متاسفانه وقتی 

بار دوم فیلمنامه به شورا آمد به دلیل رعایت 
نکردن نظر شورا و مخالفت آن با آیین نامه 
پذیرفته نشد. همه این موارد به تهیه کننده 
فیلم بلافاصله اعلام شد چرا که اصولاً طرف 
حساب شورای صدور پروانه فیلمسازی تهیه 

کننده فیلم است.
حبشی اضافه کرد: متاسفانه در مورد فیلمنامه 
مطرود نویســنده آن یزدانی خرم استوری 
گذاشتند و جوری وانمود کردند که گویا شورا 
با آلبر کامو مشکل دارد! در صورتی که شورا 
با نوع اقتباس فیلمنامه مخالف بود نه کتاب 

بیگانه.
وی در مورد فیلمنامه جدید مهدویان با عنوان 
»شرینی بله برون« نیز گفت: تهیه کننده فیلم 
محمدرضا منصوری با ایل بیگی تماس گرفتند 
و گفتند مهدویــان می خواهند یک کمدی 
بسازند و خواهش کردند فیلمنامه را قبل از 
اینکه به شورا بدهند بخوانند و نظر مشورتی 
بدهند، حبیب ایل بیگی فیلمنامه را خواندند 
و بــه تهیه کننده اعلام کردند که با توجه به 
حجم بالای سیاهی و تلخی کار بعید است 
بتواند مجوز بگیرد و بهتر است به کار دیگری 
فکر کنید. متاسفانه بر خلاف مشورت، ایشان 
درخواست پروانه ساخت کردند و فیلمنامه 
بلافاصله در کوتاه ترین زمان در جلسه مطرح 
و بررسی شد. و همانگونه که انتظار می رفت به 
دلیل سیاه نمایی و نگاه بسیار بد و تحقیرآمیز 
به مردم فقیر و اشکالات زیاد شورا اعلام کرد 
که فیلمنامه مورد پذیرش قرار نگرفته است. 
البته شورای پروانه ساخت این امکان را فراهم 
کرد تا با مشورت اعضا و رفع موانع فیلمنامه 
مجدداً در شورا بررسی شود، همه این موارد 
و جزییات به تهیه کننده فیلم فردای جلسه 
گفته شد، البته اینکه مهدویان می فرمایند 
چیزی به ایشان اعلام نشده باید بعد از این 
همه فیلمسازی بدانند که همه موارد به تهیه 
کننده فیلم گفته می شود و طبق آنچه که در 
قوانین و مقررات آمده مسئولیت فیلم بر عهده 
تهیه کننده است. مدیر کل نظارت بر ساخت 
فیلم در پاسخ به ادعای مهدویان در خصوص 
سختگیری در صدور پروانه ساخت چند نکته 

را یادآور شد؛
۱- فلســفه بررسی فیلمنامه و صدور پروانه 
ســاخت در جهت مراقبت از محتوای آثار 
و البتــه ایجاد توازن در تولید اســت لذا هر 
فیلمنامه که به شــورا ارائه می شود لزوماً به 
صدور مجوز ختم نمی شــود گرچه که در 
همین یک سال بالغ بر ۶۵ درصد )مشتمل بر 
۱2۱ پروانه ساخت( آثار پروانه ساخت دریافت 

کرده اند.
2- فیلمسازی که داعیه پایان فیلمسازی با 
شور و شکوه یک سال قبل را دارد باید پاسخ 

دهد آیا فقط وقتی درب به نفع او و تمایلات 
و خواسته های او بچرخد درست می چرخد؟ 
اینکه سال ها هر چه نوشته به راحتی مجوز 
گرفته و گاه تمام اصول و باورها و ارزش های 
یک ملت را زیر سوال برده و از دل آن فیلمی 
بیرون آمده که حتی برخی از آزاداندیش ترین 
اهالی سینما هم موافق نمایشش نیستند به 
معنی چرخش درست درب بر پاشنه درست 

بوده است؟
۳- اینکه شــورایی در سازمان سینمایی که 
جزو مجرب ترین و دلسوزترین اعضای سینما 
هستند مسیری را در پیش بگیرند که چند 
ماه بعد یک فیلم توقیفی و پر مسئله دیگر 
به صف توقیفی ها افزون نشود به معنی پایان 
دوران باشکوه فیلمســازی ایشان و امثالهم 

است؟
۴- کشیدن چنین موضوعات و مباحثی به 
فضای مجازی و ایجاد حاشــیه و هیاهو آیا 
برای به پاشنه درست برگرداندن درب است یا 
برای اعمال فشار فزاینده رسانه ای برای عبور 
از قواعد و آیین نامه ها و ملاحظات اصولی و 
حساب شده شورای پروانه ساخت سینمایی؟! 
این شیوه حاشیه سازی و جنجال آفرینی تا 
کی ادامه خواهد داشت؟ آیا وقت آن نرسیده 
که به جای چنین راهبردی، یک بار به ذات 
آنچه در شورا در جریان است و تاکیدشان بر 
تولیدات بدون مسئله تمرکز کنند و با ارائه 
متنی قابل دفاع و قابل قبول نظر مساعد شورا 

را جلب کنند؟
۵- دوره تولیدات بی پشــتوانه و تولید برای 
تولید ســپری شده اســت و چنانچه اثری 
احتمال توقیف در مرحله پروانه نمایش داشته 
باشــد قطعاً مجوز ساخت نخواهد گرفت تا 
از هدر رفــت بودجه های عمومی و یا حتی 
خصوصی جلوگیری به عمــل آید. وظیفه 
سازمان به غیر از مراقبت از سطح کیفی آثار، 
مراقبت از ســرمایه هایی است که به اعتبار 
پروانه ساخت سازمان سینمایی برای سرمایه 
گذاری در یک اثر اعلام آمادگی می کنند تا 
مشکلی شبیه فیلم قبلی این فیلمساز پیش 
نیاید و میلیاردها تومان سرمایه یک سرمایه 
گذار صرفاً بواسطه عدم مراقبت و ملاحظه 
یک نویســنده یا کارگردان و یا تهیه کننده 

دچار خسران نشود.
۶- اگر تماس های تلفنی و جلسات متعدد 
مدیران سازمان سینمایی برای ارائه اصلاحات 
و نقطه نظــرات در خصوص فیلمنامه های 
بررسی شــده جزو توضیحات نیست پس 
چیســت؟ در خصوص هر دو فیلمنامه ارائه 
شده ایشان به دفعات چه با ایشان چه تهیه 
کننده صحبت و نقطه نظرات و ملاحظات 

شورا به سمع و نظرشان رسیده است.

با تهیه کنندگی مورگان فریمن؛ محمدعلی کلی ستاره یک سریال می شود
یک سریال تلویزیونی درباره محمدعلی 
کلی اسطوره بوکس جهان به تهیه کنندگی 

مورگان فریمن در دست ساخت است.
بــه گزارش ورایتی، بــر مبنای زندگی و 
مبارزات محمد علی کلی اسطوره بوکس 
جهان یک مجموعه تلویزیونی ۸ قسمتی 

ساخته می شود.
این سریال را پیکاک با حضور رگی-جین 
پیج، مورگان فریمــن و کوین ویلموت 

می سازد.
عنوان این ســریال »عالی: ۸ مبارزه« و 
درامی نوشــته ویلموت نویسنده برنده 

اســکار اســت که با اقتباس از بیوگرافی 
محمدعلــی کلی با عنــوان »علی: یک 
زندگی« نوشــته جاناتان ایگ که ســال 
2۰۱۷ منتشر شد، نوشته می شود. پیج و 
فریمن هر دو به عنوان تهیه کننده اجرایی 

در پروژه حضور دارند.

از سوی سازمان سینمایی؛
اسامی فیلم های اکران نوروز 1402 

اعلام شد
با اعلام مدیرکل اداره نظارت بر عرضه ونمایش ســازمان ســینمایی 
فیلم های »غریب«، »ملاقات با جادوگر«، »فسیل« و »عروس خیابان 

فرشته« در نوروز ۱۴۰2 اکران خواهند شد.
به گزارش اداره کل روابط عمومی سازمان سینمایی، روح الله سهرابی 
مدیرکل اداره نظارت بر عرضه و نمایش سازمان سینمایی در خصوص 
اکران نوروزی گفت: فیلم های »غریب«، »ملاقات با جادوگر«، »فسیل« و 
»عروس خیابان فرشته« به عنوان فیلم های اکران نوروز در شورای صنفی 
نمایش به ثبت رسید و نمایش سراســری آن ها از 2۴ اسفندماه آغاز 
خواهد شد. وی افزود: با توجه به تقارن نوروز ۱۴۰2 با عیدفطر شرایط 
اکران نوروزی متفاوت تر از سال های قبل بوده و تمایل برخی صاحبان 
آثار به اکران همزمان با عید سعید فطر، کار چینش فیلم ها و رعایت تنوع 
مضمونی و محتوایی آثار را کمی سخت کرد که با همکاری تهیه کنندگان 
و پخش کنندگان فیلم ها و شورای صنفی، چینش آثار برای اکران نوروز 

به شکلی مناسب انجام شد.
ســهرابی ادامه داد: انتظار می رود با ترکیب فیلم ها در ژانرهای مختلف 
همچــون دفاع مقدس، اجتماعی و کمدی در ایام نوروز و البته ایام ماه 
مبارک و بالاخص شب های این ماه مبارک شاهد رونق بیشتر سینماها و 

استقبال مخاطبان باشیم.
مدیرکل دفتر نظارت بر نمایش و عرضه فیلم سازمان سینمایی با بیان 
این نکته که فضای اکران نوروزی باید به گونه ای باشد که اقشار مختلف 
مردم بتوانند اثر مورد نظر خود را در آن بیابند، گفت: تعداد محدودی از 
فیلم های فعلی روی پرده که شامل آثاری با مضامین اجتماعی، کودک 
و نوجوان و کمدی است، چنانچه کف فروش خود را حفظ کنند تا عید 

فطر بر روی پرده خواهند بود 
تا رنگ بندی اکران نوروز هم تا 

حد امکان رعایت شود.
بازیگر »پوســت شــیر«: در 
فصل سوم خیلی زیاد غافلگیر 
می شوید بازیگر سریال »پوست 
شیر« گفت: چیزی که در فصل 

ســوم )آخر( خواهید دید با فصل ۱ و 2 از نظر قصه پردازی و روند اوج 
و فرود بسیار متفاوت است و شما قرار است خیلی زیاد غافلگیر شوید.

سعید دشتی در گفت وگو با ایرنا و در توضیح این که موفقیت و اقبال 
سریال پوست شیر برای وی مسجل بوده است، گفت: متاسفانه سیستم 
هنری در کشور ما تاحد زیادی به سیستم کارمندی بدل شده است به 
این صورت که کارگردانی متنی را بردارد و فیلم را بسازد و برود اما تا آن 
متن دغدغه ات نباشد و روح خودت را به درد نیاورد نمی توانی آن درد 

را به تصویر بکشی و برای مخاطب باورپذیر باشی.
وی افزود: پوســت شیر فیلمنامه بســیار خوبی دارد به صورتی که در 
زمان پیش تولید این سریال وقتی که فیلمنامه اش را می خواندم چنان 
مجذوب آن شدم که ۸ قسمت اول را بدون این که حتی موبایلم را جواب 
دهم یا هرکار دیگری بکنم، خواندم. نقطه قوت پوست شیر جایی است 
که سریال را در درست ترین جای ممکن تمام می کند. یعنی تعلیق و 
کشمکش را به جایی می رساند که مخاطب خواهان دنبال کردن است 
و هر قســمت در جایی تمام می شود که مخاطب عمیقا دوست دارد 

قسمت بعدی را ببیند.
بازیگر فیلم سینمایی دیدن این فیلم جرم است )رضا زهتابچیان ۱۳۹۹( 
تصریح کرد: در حقیقت باید گفت سکانس هایی پایانی هر قسمت به 

شکل درجه یک مهندسی شده است.
دشتی با اشاره به شناخت خود از شخصیت شهاب حسینی پس از بازی 
در این ســریال یادآور شد: شهاب حسینی استاد من است و در بحث 
کاری هم در این مدت از ایشــان بسیار آموختم. حسینی برای من در 
بازی این سریال یک دانشگاه بود؛ از منش و رفتار ایشان در پشت صحنه 

گرفته تا این که چقدر به پارتنرشان اهمیت می دهند.
وی افزود: شما به عنوان کسی که در کنار شهاب حسینی بازی می کنید 
صرفا آرامش و طیب خاطر دارید و اصلا این گونه نیست که بگویید چون 
او سبقه ای طولانی در دنیای بازیگری دارد یا پشت جوایزش قایم می 

شود، رفتار خوبی نخواهد داشت.
بازیگر مجموعه نمایشی ابله )کمال تبریزی ۱۳۹۳( بیان کرد: در همکاری 
با شهاب حسینی شما آدمی را می بینید که در کنار شماست که کمک 
کند تا شما بالا بیایید نه این که خودش دیده شود و این موضوعی است 
که متاسفانه در بسیاری از بازیگران وجود ندارد چراکه به نقش کنارشان 
اهمیت نمی دهند اما ایشان همیشه می گوید نقطه استاندارد بازی در 
کاراکتر روبروی شماست. به همین دلیل فضایی که ایجاد می کند و گپ 
و گفتی که درباره نقش و تحلیل آن شکل می دهد جنسی از همفکری 
است و پیشنهادهایی که می دهد به نوعی مانند رفیقی است که در کنار 

شماست و نه آدمی که از جای دیگر آمده.

دشــتی اضافه کرد: جدای از شهاب حسینی باید بگویم که جمشید 
محمودی در مقام نویسنده و کارگردان اثر بسیار کار درست بود.

بازیگر فیلم سینمایی اتاقک گلی )محمد عسگری ۱۴۰۱( تصریح کرد: 
من از قسمت دوم در سریال هستم. من در این سریال شخصیت سروان 
یاراحمدی هســتم که با بهزاد خلج )سروان رسول( و شهاب حسینی 

کافه خبر
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 آیت الله علم الهدی:
ساماندهی حاشیه مشهد با تحول در 

خدمات رسانی همراه است
نماینده ولی فقیه در خراسان رضوی گفت: خدمات رسانی در حاشیه 
شهر مشهد با فعالیت ستاد ساماندهی در این مناطق، طی هفت سال 

گذشته تاکنون متحول شده است.
 آیت الله ســید احمد علم الهدی روز پنجشــنبه در اجتماع فعالان 
فرهنگی اجتماعی حاشیه شهر مشهد افزود: ستاد ساماندهی حاشیه 
شهر مشهد تابستان ۱۳۹۴ تشکیل شد. از آن زمان اگر به حاشیه 
شهر نگاه دقیقی بیندازیم، برای هر مجاور منصفی قابل  درک است 

که یک تحول بزرگ در خدمات رسانی رخ داده است.
وی با بیان اینکه مساجد و بانیان محوری آن عامل مهم توسعه خدمات 
در حاشیه شهر مشهد هستند، گفت: حاشیه شهر را تا به امروز شما 
مسجدی ها درست کرده اید و از این به بعد هم اگر کسر و نقصی وجود 

دارد، باید به دست شما باز شود. به گفته وی، تاریخ انقلاب نشان داده 
کــه هر جا مردم میدان داری کرده اند، از کانون های مردمی همچون 
مســاجد بوده است. آیت الله علم الهدی بیان کرد: اینکه شرایطی را 
رقم بزنیم که حاشیه شهر از حاشیه بودن خارج شود، مصداق همان 

نوکری امام زمان)عج( است که مقبول خواهد بود.
وی ادامه داد: دشــمنان بی شماری که این مردم دارند، تکلیف را بر 
دوش همه ما دوچندان کرده اســت تا با وجود بحران ســازی های 

متعدد و متوالی، کار را بر سر دست بگیریم و جلو ببریم.
امام جمعه مشهد گفت: حاشیه شهر را تا به امروز شما مسجدی ها 
درســت کرده اید و از این به بعد هم اگر کســر و نقصی وجود دارد، 
باید به دست شما باز شود. تاریخ انقلاب نشان داده که هر جا مردم 
میدان داری کرده اند، از کانون های مردمی همچون مساجد بوده است.

آیت الله علم الهدی افزود: هیچ کس نمی تواند مسوولیتی داشته باشد 
و بگوید مشکلات به من ربطی ندارد. مردم از غیر این مسوولان توقع 

خدمت ندارند و این مسئله تکلیف همه را مضاعف می کند.
وی با بیان اینکه نگاه توســعه شهری باید به گونه ای باشد که حرم 
مطهر رضوی دیگر در حریم حاشیه شرقی مشهد قرار نگیرد، افزود: 
پیش از این، عده ای به دنبال آن بودند که شهر امام رضا)ع( را به 2 
بخش تقسیم کنند تا فقط بخش محدودی از مشهد به عنوان شهر 
زیارتی شناخته شود و بخش عمده آن به عنوان یک قطب گردشگری 

مطرح شود.

نرخ هتل ها ثابت اما گران است

کاهش زمان ماندگاری زائران در مشهد
 مشــهدالرضا)ع( پایتخت معنوی کشور 
و دومین کلان شــهر مذهبی دنیا، سالانه 
پذیرای حدود ۳۰میلیون زائر اســت که 
حدود ۳ میلیون نفر از این تعداد را زائران 
خارجی تشــکیل می دهد و در این راستا 
مســئولان پیش بینی  می کنند تا ســال 
۱۴۰۴شــمار زائــران ثامن الحجج)ع( به 

۴۰میلیون نفر برسد. 
بنا بر آمارهای غیررسمی و اظهارنظرهای 
مختلف مسئولان استانی، ماندگاری زائر در 
مشــهد به حدود یک الی دو روز در مراکز 
اقامتی رسمی رسیده و این در حالی است 
که تا پیش ازاین ماندگاری زائران افزون بر 
پنج روز بوده اســت. نرخ ماندگاری زائران 
در مشــهد الرضا تابع شــرایط مختلف و 
هزینه های سفر به ویژه هزینه اماکن اقامتی 

و هم چنین هزینه وسیله سفر است.
در حال حاضــر هزینه های اســکان در 
هتل های مشــهد بسته به ستاره های این 
اماکن از رقم یک میلیــون تومان به ازای 
اتاق دوتخته تا ۱۵ میلیون تومان به ازای 
یک شب خواب در بهترین هتل ۵ ستاره و 
استفاده از امکانات رویال سوئیت این هتل 

ها در این شهر متغیر است.
ازآنجاکه بنا بر گفتــه متصدیان صنعت 
گردشــگری اقتصاد حداقــل ۱۸۰ گروه 
شغلی به اقتصاد گردشگری گره خورده و 
با آن مرتبط است لذا افزایش هزینه های 
اقامت و ســفر به طور حتم اقتصاد تمامی 
این گروه های شــغلی را تحت الشعاع قرار 

خواهد داد.
گرانی زمان ماندگاری مسافر را کاهش 

می دهد
رئیس جامعه حرفه ای هتلداران مشــهد 
با اشــاره به این موضوع کــه افزایش نرخ 
خدمات و گرانی به طور حتم بر روی زمان 
ماندگاری مسافر و زائر تأثیرگذار است به 
بازار می گوید: باید برنامه ای داشته باشیم تا 

ماندگاری زائر در مشهد بیشتر شود.
محمود مادر شاهیان در این رابطه تأکید 
می کند: تنها راه ما این اســت که تلاش 
کنیم مانــدگاری زائر از دو روزبه ســه تا 
چهار روز برســد تا هم بــرای هتلداران، 
مهمان پذیرها و هتل آپارتمان ها خوب باشد 
و هم برای ۱۸۰شــغلی که وابسته به این 

صنف هستند.
وی یادآور می شــود: وقتی زائر در مشهد 
حضور دارد برای ۱۸۰گروه شغلی، ایجاد 
درآمد می شــود و یکی از بهترین راه های 
کســب درآمد کمک به ماندگاری زائر در 

شهر مشهد است.
این کارشناس گردشگری ادامه می دهد: 

برنامه ما این اســت کــه وضعیت ناوگان 
هوایی و حمل ونقل به مقصد مشــهد را 
بهبود دهیم و همه مســئولان پیگیر این 
موضوع هستند تا تعداد پروازها و قطارها 

بیشتر شود.
نظارت بر نرخ هتل ها 

رئیس جامعه حرفه ای هتلداران مشــهد 
هم چنین پیرامون نرخ گــذاری هتل ها و 
مراکز اقامتی توضیــح می دهد: نرخ نامه 
هتل ها توســط اداره کل میراث فرهنگی 
اعلام می شود که باید کمیته قیمت گذاری 
با حضور اداره کل میراث فرهنگی، جامعه 
حرفه ای هتلداران خراسان رضوی تشکیل 
شــود و نمایندگان این کمیته بازدید از 
هتل ها خواهند داشــت لــذا قیمت ها بر 
اساس خدماتی که هتل ها ارائه می دهند 
درصدی که شــامل این خدمات می شود 

برای سال آینده اضافه خواهد شد.
محمود مادر شــاهیان، اظهــار می کند: 
هتل های خراســان رضوی به نسبت کل 
هتل های کشور ارزان ترین هستند یعنی 
در تمام کشور خراسان رضوی ارزان ترین 

هتل ها را با بهترین خدمات دارد.
وی می افزاید: قیمت گذاری این کمیته بر 
اساس درجه هتل ها نیست بلکه خدماتی 
اســت که هتل به زائر ارائه می دهد و باید 
خدمات به طور واقعی خوب باشد تا هتل از 

افزایش قیمت بهره مند شود.
وی ادامه می دهد: همان طور که گفته شد 
قیمت هتل های خراسان رضوی نسبت به 
بقیه کشور بسیار پایین است. در طی دو 
سال گذشته به دلیل بیماری کرونا هتل ها 
وضعیت خوبی نداشتند و خیلی صدمه به 

هتلداران کشور وارد شد.
رئیس جامعه حرفه ای هتلداران مشهدبه ما 
می گوید: بعد از کرونا و در شروع بهتر شدن 
شــرایط کرونا با ناآرامی ها در کشور روبرو 
شدیم که مجدداً روی مسافرت مردم تأثیر 

گذاشت و در ادامه موج سرماها شروع شد. 
با توجه به هزینه هتل و حضور کم مسافر 
درمجموع شرایط خوبی را تجربه نکردیم 
اما تلاش می کنیم شرایط به سمت بهتر 

شدن حرکت کند.
زائرسراهای ارزان 

ابوالقاسم نوغانی کارشناس گردشگری در 
گفت وگو با بازار پیرامون ظرفیت مشــهد 
مقدس در حــوزه گردشــگری مذهبی 
می گوید: برای افزایــش زمان ماندگاری 
زائر که مخاطبان آن را اغلب اقشار کم توان 
تشــکیل می دهند با احداث اقامتگاه های 
ارزان قیمت می توان علاوه بر برکات معنوی 
نسبت به کسب برکات اقتصادی نیز بهره 

برد.
وی با تأکید بر اینکه تأمین اقامت به خصوص 
اقامت ارزان جزو پیش شــرط های توسعه 
گردشگری است بیان کرد: تأمین اقامت 
ارزان و مناسب سبب افزایش ماندگاری زائر 

و مسافران در مشهد خواهد شد.
نوغانی گفت: ماندگاری گردشــگران در 
مشهد رابطه مستقیمی با میزان معرفی 
و ایجاد زیرســاخت های گردشــگری و 

خدمات رسانی دارد.
وی با تأکید بر اینکه اســتان خراســان 
رضوی باید از ظرفیت و مصوبات کارگروه 
ملی زیارت برای توســعه زیرساخت های 
گردشگری استفاده موردنظر را داشته باشد 
یادآور شد: از ابتدای راه اندازی این کارگروه 
ملی، استان خراسان رضوی سهم و بهره ای 
خاصی از آن در توسعه گردشگری زیارت و 
مذهبی نبرده است و لذا باید توجه ویژه ای 

دولت به این موضوع داشته باشد.
وی با اشاره به اینکه آستان قدس رضوی 
قدم هایی را برای احداث زائرســرا و اقامت 
ارزان برداشته است اذعان کرد: این حرکت 
آغاز خوبی اســت اما کافی نیســت زیرا 
مشــاهده می کنید که در مناسبت های 

خاص به دلیل کمبود مکان بســیاری از 
زائران را در ســالن های ورزشــی اسکان 
می دهند که به منزله کمبود اماکن اقامتی 

است.
این کارشناس گردشــگری بابیان اینکه 
زائران مشــرف شــده به مشــهد توان 
پرداخت هزینه خواب یک تا ۱۰ میلیون 
تومانی برای یک شب در جوار حرم مطهر 
و هتل های این شــهر را ندارند ادامه داد: 
بسیاری از اســتان های کشور پیش ازاین 
زمین های بســیاری را از شهرداری شهد 
برای ســاخت زائرسراهای ارزان در اختیار 
گرفتند و کار ساخت وساز را آغاز کردند اما 
برخی از آن ها نیمه تمام مانده و برخی هم 
به جای اینکه مورداستفاده افراد مستضعف 
قرار بگیرد به میهمانان و روســای ادارات 

اختصاص یافته است.
نرخ اقامت امسال ثابت است

در همین حال معاون گردشگری اداره کل 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
خراســان رضوی بابیان اینکه نرخ اماکن 
اقامتی امســال افزایشــی نخواهد داشت 
اظهــار کرد: با توجه بــه اینکه واحدهای 
اقامتی رسمی شامل هتل، هتل آپارتمان، 
مهمان پذیر، خانه مســافر و اقامتگاه های 
بومگردی در نیمه دوم هرســال بر اساس 
مصوبات قانونی افزایش نرخ اقامت دارند، 
برای اقامت در شب عید مجاز به هیچ گونه 

افزایش نرخی در این ایام نیستند.
یوسف بید خوری به بازار گفت: از مجموع 
حدود ۵۵۰ نفر شــب ظرفیــت اقامتی 
پیش بینی شده واحدهای رسمی با ۱۳۵ 
هزار و ۳۸ نفر در مشــهد و مجموعاً ۱۴۹ 
هزار و ۴۳۷ نفر در استان دارای سهم قابل 

قبولی در میزبانی هستند.
معاون گردشگری خراسان رضوی تأکید 
کرد: مسافران و زائران به هیچ وجه نگرانی 
افزایش نرخ نباشند ضمن اینکه واحدهای 
اقامتی مشهد و خراسان رضوی در کارنامه 
خود عملکرد مطلوب و رضایت بخشی را در 

ارائه خدمت به زائران داشته و دارند.
وی بیان کرد: نرخ جدید اقامت در مراکز 
اقامتی طــی آبان ماه امســال مصوب و 
به همه اعلام شــده است بنابراین تمامی 
واحدهای اقامتی ملزم به رعایت این نرخ 
هستند و هیچ گونه افزایشی در اسفندماه و 

یا فروردین سال آینده مجاز نیست.
بیدخوری ادامه داد: در دو برهه 2۵ تا 2۸ 
اســفند موج بعدی سفر و در نهایت موج 
اصلی ســفر در تاریخ 2۹ اسفند امسال تا 
چهارم فروردین سال آینده قابل پیش بینی 
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511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک تربت حیدریه

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف و ضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی . نظر به دستور مواد ۱ و ۳ 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مصوب ۱۳۹۰/۹/2۰ و برابر رای شماره  ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۰۶۰۰۷۵۹۷ هیات 
اول موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
تربت حیدریه تصرفات  مالکانه و بلامعارض متقاضی خانم مرضیه اصغرزاده 
فرزند غلامرضا به شماره شناسنامه 2۶۱۹۳ صادره از تربت حیدریه نسبت به 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۱۶۳/۸۰ متر مربع ) یکصد وشصت 
و ســه و هشتاد صدم مترمربع( قسمتی از پلاکـ ۶۶۰ فرعی از اراضی قنداب  
فرزق  پلاک ۱۳۴ اصلی دهســتان اربعه واقع در خراسان رضوی بخش یک 
حــوزه ثبت ملک تربت حیدریه خریداری  مع الواســطه از مالک رســمی 
عباسعلی زارعی رافی محرز گردیده است. لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده ۱۳ قانون 
آئیــن نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز از طریق روزنامه 
محلی و کثیرالانتشــار در  شهرها منتشر تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به 
آرای اعلام شــده اعتراض داشته باشــند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی تا 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رســید 
اخذ نمایند.  معترض باید  ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی دادخواست به اداره 
ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم 
قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا 

معترض، گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره 
ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از 
مراجعه متضرر به دادگاه نیست. تاریخ انتشار نوبت اول :۱۴۰۱/۱2/۰۴ انتشار 

نوبت دوم: ۱۴۰۱/۱2/2۰
سید امین موسوی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه

511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضــوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئیــن نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی . برابر رای شماره 
۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰2۱۰۰۱22۹ هیات اول / دوم موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
ملک بردسکن تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای علی اکبر  اکبری 
کارگر به شناسنامه شماره ۳2۹ کد ملی ۵۷2۹۹۰۷2۵۷ صادره بردسکن 
فرزند غلامرضا درششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۹۷۵/۳۱ متر 
مربع قسمتی پلاک  2۴۴ فرعی از۴  اصلی واقع درخراسان رضوی بخش 
۴ حوزه ثبت ملک بردسکن از مالکیت محمد یوسفی محرز گردیده است. 
لــذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می 
شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد. تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۱2/۴. تاریخ 
انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۱2/2۰

غلامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واملاک بردسکن

511/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهــی موضــوع ماده ۳ قانــون و مــاده ۱۳ آئین نامه قانــون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  فاقد سند رســمی . برابر رای شماره 
۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰2۱۰۰۰۴۳۳ هیــات اول/ دوم موضــوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
ملک بردسکن تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم زهرا قربانی به شناسنامه 
شماره 2 کد ملی ۰۹۰۱۶۵۰۱۴۵ صادره خلیل آباد  فرزند عزیزاله درششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت ۱۰2/۰۶ متر مربع قسمتی ازپلاک  ۸۹۵ فرعی از ۴  
اصلی واقع درخراسان رضوی بخش ۴ حوزه ثبت ملک بردسکن از مالکیت محمد 
ابراهیمی مطلق ،  احدی از ورثه علی ابراهیمی محرز گردیده است. لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و 
پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود 
را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 
و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. تاریخ انتشار 

نوبت اول: ۱۴۰۱/۱2/۴. تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۱2/2۰
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با علی کفاشیان که همیشه حرف برای گفتن دارد

دروغ است؛ احمدی نژاد هرگز نمی خواست به رختکن تیم ملی برود!
مرتضی رضایی - سپهر ستاری: مدیر 
خندان؛ این لقبی بود که در زمان ریاســت 
علی کفاشــیان در فدراسیون فوتبال به او 
دادند. مردی کــه از دوومیدانی ناگهان به 
فوتبال آمد و ۸ ســال بر صندلی ریاســت 
فدراســیون فوتبال تکیه زد. دوران ۸ ساله 
کفاشیان در فوتبال با سختی های فراوانی 
برای او همراه بود. ســختی های که باعث 
شــده دلش هرگز برای فوتبال تنگ نشود 
و برخلاف خیلی ها حضور دوباره در فوتبال 
او را وسوسه نمی کند. البته به قول خودش 
اگر بخواهد برگردد هم حاج خانوم و فامیل ها 
نمی گذارنــد. نزدیک به ۷ ســال از دوران 
حضور علی کفاشیان در فدراسیون فوتبال 
می گــذارد و در این مدت آنقدر اتفاق بد در 
فوتبال افتاده که باعث شــده دل خیلی ها 
برای او تنگ شــود. انگار کفاشیان با همان 
خنده ها و لبخنــد معروفش فوتبال را اداره 
می کرد و نمی گذاشت اتفاقاتی مانند پرونده  
ویلموتس رخ دهد. کفاشیان این روزها دور از 
فضای فوتبال حرفه ای مشغول استعدادیابی 
و کمک به جوانان و نوجوانان مناطق محروم 
اســت. کاری که خودش می گوید خیلی از 
آن لــذت می برد و زمانی آرزوی انجام آن را 

داشته است.
رئیس ســابق فدراسیون فوتبال در گفتگو 
بــا خبرآنلاین درباره زندگــی این روزهای 
خودش دور از فضای فوتبال و اتفاقات فوتبال 
ایران در ماه های اخیر صحبت های جالبی را 

مطرح کرد که در ادامه می خوانید:
 حالا که از فوتبال دور شده اید احتمالا 
خوشــحال ترین فرد حاج خانم شما 
هســتند قبلا اعلام کرده بودید که با 

بودن شما در فوتبال مشکل دارند.
من از سال ۱۳۵۹، حدود ۴۰ سال است که 
در مدیریت ورزش کشــور هستم، این کار 
هیچ وقت شغل من نبوده و بودن در ورزش 
را یک خدمت به مردم تلقی می کردم، این 
روند تلخ و شیرین و پستی و بلندی داشت، 
تا اینکه به فوتبال رســیدیم که در فوتبال 
دیگر بیش از حد پســتی و بندی داشتیم، 
تنش ها و مشکلات در فوتبال خیلی زیاد 
بود و استرس زیادی که به خاطر باخت ها 
و فشــارهایی که به ما وارد می شد به خانه 
هم راه پیدا کرده بــود. برای همین وقتی 
که از فدراســیون بیرون آمــدم، کل خانه 
نفس راحت کشیدند. این استرس به تمام 
نزدیکان ما رسیده بود و همیشه این مثال 
را همه جا زده ام، پدر من ۸ سال پیش فوت 
کــرد و زمانی که زنده بود چیزی از فوتبال 
نمی دانست، بچه ها تعریف می کردند یک 
بار که بازی مهمی در جام جهانی داشتیم 

همه در خانه هیجان داشتند و داد می زدند، 
که وقتی پدرم داد بقیه را می شنید می گفت 
ایــن دادی که زدید به نفع حاجی بود یا به 
ضررش؟ هیچ وقت فکر نمی کردم که ۸،۹ 
سال آنجا ریاست کنم و دوام بیاورم، با تمام 
مشکلاتی که داشت بعدها که نشستم و فکر 
کــردم، دیدم بد هم نبوده بالاخره خدمتی 
کرده بودیم و به مشکلاتش می ارزید. وقتی 
بیــرون آمدم بله خانمم گفت بســه دیگر 

مصاحبه نکن.
 پس دیگر نمی گذارند برگردید؟ 

نــه بنده خــدا کاری نــدارد، مــن خودم 
نمی خواهم دیگر برگــردم و تمایلی ندارم، 
حتی برایتان جالب باشد دلم هم تنگ نشده 

است.
 اتفاق تلخی چند روز گذشته رخ داد 
و آقای سجادی که ورزشکار شما بود 

دچار سانحه شدند.
بله متاســفاته، آقــای ســجادی یکی از 
ورزشــکاران خوب و زحمتکش ما بود و در 

مسیر ورزشی پیش رفته، او نه آدمی سیاسی 
اســت نه آدمی است که دنبال سکو کردن 
بعضی از مســائل اســت. امیدوارم که خدا 

کمک کند و زودتر حالش خوب شود.
 در جریان هســتید که تیم ملی در 
بلاتکلیفی به ســر می برد، اگر شما 
جای فدراســیون بودید چه تصمیم 

می گرفتید؟
خیلی سخت اســت. من در این وضعیت 
بودم خوب می دانم که شرایط خیلی سخت 
است، هر کسی سلیقه و نظر خودش را دارد 
و رسانه ها موضع دارند و هر کسی را قبول 
ندارند. حالا هم شــرایط به نحوی است که 
اگر بخواهی ســرمربی خارجی بیاوری باید 
هزینه های زیادی بدهی، مشــکلات ارزی 
هم که هست. اگر ایرانی بخواهی بیاوری که 
هر کسی موافق و مخالفان خودش را دارد، 
فقط می توانم بگویم که خوشحالم در این 

شرایط نیستم.
 خیلی ها هم خوشحالند که کی روش 
به قطر رفــت و دیگر گزینه تیم ملی 

نیست.

آره، کــی روش اینجــا دیگر چوب خطش 
پر شــده بود و اگر می مانــد هر روز با یکی 
درگیری داشت. از نظر من می شود تا جام 
ملت ها با یک سرمربی داخلی حالا هرکسی، 
پیش برویم، تســتش کنیــم و ببنیم چه 
می شود و شرط بگذاریم اگر نتیجه گرفت 
جام جهانی هم با او قرارداد می بنیدم. اگر نه 

فکر دیگری کنیم.
 عملکرد کــی روش در جام جهانی 

خوب بود؟ 
یک مقدار فضای کشور در نتایج دخیل بود 
اما حق اسکوچیچ هم بود که حضور در جام 

جهانی را تجربه کند.
 چه اتفاقی بر ســر نیمکت تیم ملی 
آمده که قبلا مربیان داخلی سر نیمکت 
جنگ داشتند و حالا سر نخواستنش 

دعواست؟
دلیلش این است که مربی که در باشگاهش 
دســتمزد بالایی می گیرد حاضر نیست با 
مبلــغ کمتر به تیم ملی بیاید. از همه مهم 

تر اگر نتیجه نگیرد خواهد سوخت و همه 
کارهایی که قبلا کرده از بین خواهد رفت و 
این فکرهایی هست که می کنند. اما تیم ملی 
یک خدمت بزرگ هست که خیلی ها این 
فکر را ندارند. از نظر من روحیه های خدمت 
و ایثار از بین رفته به جای اینکه از خدای آنها 

باشد حالا از زیرش در می روند.
 یکی از مشکلات فوتبال ما داوری ها 
اســت. همه هم می گویند VAR را 

بیاورید ولی آقای تاج نمی آورد!
این نیســت که تاج نتواند بیاورد. مشــکل 
داوری را راست می گویید ولی توقعات الان 
بالاتر رفته اســت. مردم می بینند در تمام 
کشورها و مسابقات مهم VAR هست و تا 

اتفاقی می افتد سریع از ان کمک می گیرند.
 شــما موافق واگذاری اســتقلال و 

پرسپولیس در بورس بودید؟
اصلا. حساب دودوتا چهارتا است. تشکیلاتی 
که می خواهد وارد بورس شــود باید هزینه 
و درآمدش بخواند و حداقل مساوی باشد. 
وقتی رئیس باشگاه می گوید ۵ درصد درآمد 
دارد و ۹۵ درصد از جیب می دهد آیا توجیه 

دارد که وارد بورس شود؟
 علی دایی در مورد حضورش در تیم 
ملی زمان ریاست شما هم یک جمله 
تاریخی داشــت که می گفت من را نه 
فدراسیون فوتبال آورد و نه فدراسیون 

فوتبال برکنار کرد. واقعا اینطوری بود؟
استنباط ایشان اینطوری بود و خب ما هم 
تحت فشارها و نفوذهایی بودیم. شاید دست 
خودمان بــود او را نمی آوردیــم. توصیه و 

پیشنهاد شد.
 از کجا؟

از آقای علی آبادی در سازمان تربیت بدنی که 
گفت رئیس جمهور نظرش این است.

 و خــود آقای احمدی نژاد هم رای به 
برکناری اش داد؟

نه. بعد از باخت به عربستان پیشنهاد کردند 
او را برداریم. ما جلسه تشکیل دادیم و نظر 
من شاید مثبت نبود ولی در نهایت تصمیم 
بر این شد که برداریم. شاید کاری شبیه به 

حرکات کشورهای عربی کردیم.
 هنوز از شما دلخور است؟

زیاد با او برخوردی نداشتم.
 چند وقت است که ارتباطی ندارید؟

از اول هم نداشتیم.
 اینکه محمود احمدی نژاد را به رختکن 
راه نداد در برکناری اش تاثیری داشت؟

نه ببینید اصلا این نبود. آقای احمدی نژاد 
انقدر فوتبالی بود که چنین درخواستی نکند. 
ایشان به استادیوم آمد و بین دو نیمه یک 
ربع بیشتر وقت نیست و اگر می خواست از 
آن بالا تا پایین برود وقت نمی شد و خدایی 
چنین چیزی نگفــت. بعد از بازی هم یک 
ساعتی نشست که خلوت شود و بتواند برود. 
همان زمان به ما دلداری داد که مسئله ای 
نیست و تیم حالا یک بار می بازد و دفعه بعد 
می برد و باید تــلاش کنید که تیم به جام 
جهانی برود. فردای آن بازی آقای علی آبادی 

گفت بهتر است علی دایی دیگر نباشد.
 پس این صحبت درباره راه ندادن 

به رختکن از کجا درآمد؟
نمی دانــم از کجا آمده اســت. اصلا هم 
نمی خواســت به رختکن بــرود. آقای 
احمدی نژاد خیلی فوتبالی بود و زمان ما 

خیلی به فوتبال کمک کرد.
 استقلالی بود؟

نمی دانم ولــی به نظرم گرایــش او به 
استقلال بد نبود.

 شما خودتان طرفداری تیم خاصی 
بودید؟

من اصلا فوتبالــی نبودم. دوومیدانی کار 
بــودم. با آقای ســجادی در دوومیدانی 

بودیم و دونده ما بود.

پرسپولیس نزدیک به صدر جدول؛
احتمالات جابجایی سه تیم بالای جدول

دو دیداری که در هفته بیســت و سوم رقابتهای لیگ برتر برگزار 
می شــود می تواند موقعیت سه تیم اول جدول رده بندی را تغییر 
دهد و حتی منجر به صدرنشینی سرخپوشان تهرانی بعد از چند 

هفته شود. 
، در فاصله هشــت هفتــه مانده تا پایان بیســت و دومین دوره 
رقابتهای فوتبال لیگ برتر، بالای جدول یکی از حســاس ترین و 
پیچیده ترین شرایط خود در تمام ادوار لیگ را دارد که پیش بینی 

این که کدام تیم قهرمان می شود را سخت کرده است.
با شکستی که گل گهر در دقایق اضافه دیدار هفته بیست و دوم 

برابر استقلال متحمل شد تا حدود زیادی از جمع تیم های مدعی 
قهرمانی فاصله گرفت و شانســش به حداقل رسید. هر چند که 
هنوز روی کاغذ از شانس رسیدن به قهرمانی برخوردار است اما با 
توجه به شرایطی که سه تیم دیگر دارند دور از ذهن است که تیم 

سیرجانی بتواند قهرمان شود.
شاگردان ساپینتو اما با همین پیروزی برابر گل گهر خودشان را 
در موقعیت مهم مدعی بودن نگه داشتند و حالا در هفته بیست و 
سوم این فرصت را دارند که حتی به رده دوم هم صعود کنند اما 

فعلا نمی توانند به فکر صدرنشینی باشند.
در هفته بیســت و ســوم لیگ برتر دو دیدار حساس و تاثیرگذار 
برگزار خواهد شــد که می تواند به تغییر موقعیت سه تیم بالای 
جدول منجر شــود. پرسپولیس و سپاهان روز شنبه مهمترین و 
حساس ترین بازی هفته را در ورزشگاه آزادی برگزار خواهند کرد 

که نتیجه این دیدار می تواند صدرنشین را جابجا کند.
سرخپوشان تهرانی که در رقابتهای جام حذفی حریف اصفهانی 
خود را در زمینش شکست دادند، حالا امیدوارند که در ورزشگاه 
آزادی هم این پیروزی را تکرار کنند و به صدر جدول صعود کنند.

سپاهانی ها که با ۴۶ امتیاز فاصله دو امتیازی با پرسپولیس دارند، 
می دانند که شکســت در آزادی و دادن صدر به رقیب قرمزپوش 
تبعات زیادی برای هفته های پایانی خواهد داشت. به همین خاطر 
آنها برای گرفتن امتیاز به تهران خواهند آمد چرا که گرفتن یک 

تساوی هم آنها را همچنان صدرنشین نگه خواهد داشت.

مستطیل سبز
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درگاه پرداخت امن

پس از انجام چند روز مذاکرات فشرده 
میان دبیر شــورای عالی امنیت ملی 
کشورمان با همتای سعودی خود در 
شــهر پکن، امروز توافق حاصل شده 
برای از سرگیری روابط میان دو کشور، 
طی مراسمی با امضاء بیانیه  مشترک 
میان ایران، عربستان سعودی و چین 

به صورت رسمی اعلام شد. 
به گــزارش ایســنا، به  دنبال ســفر 
بهمن ماه ســید ابراهیم  رئیســی به 
پکن و گفتگوهای انجام شــده میان 
رییس جمهور چین با رییس جمهور 
کشــورمان، دریابان شــمخانی از روز 
دوشنبه ۱۵ اســفندماه در شهر پکن 
با هدف پیگیری توافقات سفر رییس 
جمهور، مذاکرات فشرده ای را به منظور 
حل وفصل نهایی موضوعات فیمابین 
تهران-ریاض با همتای سعودی خود 

آغاز کرد.
در پایان ایــن مذاکرات، امــروز  ۱۹ 
اســفندماه ۱۴۰۱ خورشیدی برابر با 
۱۰ مــارس 2۰2۳ میــلادی، بیانیه 
ســه جانبه ای در پکن با امضای »علی 
شــمخانی« نماینــده مقــام معظم 
رهبری و دبیر شــورای عالی امنیت 
ملی، »مســاعد بن محمــد العیبان« 
وزیر مشاور و عضو شــورای وزیران و 
مشاور امنیت ملی عربستان سعودی و 
»وانگ ئی« عضو دفتر سیاسی کمیته 
مرکزی حزب کمونیست و رییس دفتر 
کمیسیون مرکزی امور خارجی حزب 
و عضو شورای دولتی جمهوری خلق 

چین صادر شد.
متن این بیانیه ی سه جانبه به شرح زیر 

است:
در پاسخ به ابتکار شایسته جناب آقای 
شی جین پینگ رئیس جمهوری خلق 
چین در حمایت از گســترش روابط 
جمهوری اســلامی ایران و پادشاهی 
عربســتان ســعودی، بر اساس اصل 
حســن هم جواری و با توجه به توافق 
ایشان با سران دو کشور در میزبانی و 
حمایت از انجام گفتگو بین جمهوری 
اســلامی ایران و پادشاهی عربستان 
سعودی و همچنین تمایل دو کشور 
به حــل و فصل اختلافــات از طریق 

گفتگو و دیپلماسی بر اساس پیوندهای 
برادرانه و با تاکید بر پای بندی دو کشور 
به اصول و اهداف منشــور ســازمان 
ملل متحد و منشور سازمان همکاری 
اسلامی و اصول و رویه های بین المللی، 
هیأت های جمهوری اســلامی ایران 
به ریاست امیر دریابان علی شمخانی 
نماینده مقام معظــم رهبری و دبیر 
شــورای عالی امنیت ملی و پادشاهی 
عربستان ســعودی به ریاست دکتر 
مساعد بن محمد العیبان وزیر مشاور 
و عضو شورای وزیران و مشاور امنیت 
ملی از تاریخ ۱۵ تا ۱۹ اسفندماه ۱۴۰۱ 
خورشــیدی برابر با ۶ تــا ۱۰ مارس 
2۰2۳ میــلادی در پکــن با یکدیگر 

دیدار و گفتگو کردند.
جمهوری اســلامی ایران و پادشاهی 
عربستان سعودی با سپاس و قدردانی 
از جمهوری عراق و سلطنت عمان به 
خاطر میزبانی گفتگوهای انجام شده 
بین دو طرف در ســال های ۱۴۰۰ تا 
۱۴۰۱ خورشــیدی )2۰2۱ تا 2۰22 
میلادی( از رهبری و دولت جمهوری 
خلق چین برای میزبانی و حمایت از 
گفتگوهای انجام شده در این کشور و 
تلاش برای به ثمر نشستن آن تشکر 

کردند.
در نتیجه ی گفتگوهای انجام شــده، 
جمهوری اســلامی ایران و پادشاهی 
عربستان سعودی توافق کردند ظرف 
حداکثــر دو ماه، روابــط دیپلماتیک 
خود را از سر گرفته و سفارت خانه ها و 

نمایندگی ها را بازگشایی کنند.
وزرای امور خارجه دو کشــور جهت 

اجرای این تصمیم و انجام تمهیدات 
لازم برای تبادل سفرا با یکدیگر ملاقات 

می نمایند.
دو کشــور با تاکیــد بر احتــرام به 
حاکمیت و عدم دخالت در امور داخلی 
یکدیگر در زمینه اجرای موافقت نامه 
همکاری های امنیتی امضا شــده در 
با   برابر  تاریخ ۱۳۸۰.۱.2۸خورشیدی 
2۰۰۱.۴.۱۷ میلادی و نیز موافقت نامه 
اقتصادی،  همکاری هــای  عمومــی 
بازرگانی، سرمایه گذاری، فنی، علمی، 
فرهنگی، ورزشی و جوانان، امضا شده 
در تاریخ ۱۳۷۷.۳.۶ خورشیدی برابر با 

۱۹۹۸.۵.2۷ میلادی توافق کردند.
سه کشــور اراده قاطع خود را جهت 
به کارگیری تمامی تلاش ها برای تقویت 
صلح و امنیت منطقه ای و بین المللی 

اعلام می نمایند.
روایت شمخانی از پایان بن بست ۷ ساله ایران 

و عربستان 
علی شمخانی گفت: رفع سوءتفاهم ها و 
نگاه رو به آینده در روابط تهران-ریاض، 
قطعا توسعه ثبات و امنیت منطقه ای 
و افزایش همکاری کشــورهای حوزه 
خلیج فارس و جهان اســلام را برای 
مدیریــت چالش های موجود به دنبال 

خواهد داشت. 
 دریابان »علی شمخانی« دبیر شورای 
عالی امنیت ملی پس از امضای بیانیه 
مشترک ســه جانبه میان جمهوری 
اســلامی ایران، پادشــاهی عربستان 
ســعودی و جمهوری خلق چین در 
پکن به »نورنیوز« گفت: سفر بهمن ماه 
»آیت الله رئیسی« به چین و گفتگوی 

آقای »شی جین پینگ«رئیس جمهور 
چین با رئیس جمهور کشورمان، بستر 
شــکل گیری مذاکرات جدید و بسیار 
جدی میان هیأت های ایران و عربستان 

سعودی را فراهم کرد.
او گفتگوهای انجام شده میان دو کشور 
را صریح، شفاف، همه جانبه و سازنده 
عنوان کرد و افزود: رفع سوءتفاهم ها و 
نگاه رو به آینده در روابط تهران-ریاض، 
قطعا توسعه ثبات و امنیت منطقه ای 
و افزایش همکاری کشــورهای حوزه 
خلیج فارس و جهان اســلام را برای 
مدیریــت چالش های موجود به دنبال 

خواهد داشت.
شــمخانی در ادامه از نقش ســازنده 
جمهــوری خلق چیــن در خصوص 
حمایت از توســعه روابط کشورها که 
لازمه ی رفع چالش ها و افزایش صلح 
و ثبات و ارتقاء همکاری های بین المللی 

است، قدردانی کرد.
دبیر شــورای عالی امنیت ملی ۵ دور 
مذاکره اولیه انجام شــده با عربستان 
ســعودی که به میزبانی عراق و عمان 
انجام شد را در دســت یابی به توافق 
نهایی، موثر ارزیابی کــرد و از تلاش 
این دو کشــور نیــز در این خصوص 

سپاس گزاری نمود.
در جریان مذاکرات فشرده شمخانی و 
»مساعد بن محمد العیبان« مسئولین 
نهادهای امنیت ملی جمهوری اسلامی 
ایران و پادشاهی عربستان سعودی که 
از ۱۵ تا ۱۹ اســفندماه در شهر پکن 
پایتخت جمهــوری خلق چین برگزار 
شد، دو کشــور توافق کردند که پس 
از ۷ سال، روابط دیپلماتیک خود را از 
ســر بگیرند. بر اساس توافق دو کشور، 
وزیران خارجه ایران و عربستان سعودی 
ضمن ملاقات با یکدیگر، حداکثر ظرف 
دو ماه، زمینه های اجرایی تبادل سفرا و 
بازگشایی سفارتخانه ها و همچنین سایر 
الزامات برای از سرگیری روابط را فراهم 
خواهند کرد. روابط دوستانه کشورهای 
منطقه به طور قطــع مانعی جدی بر 
ســر راه حضور و دخالت کشــورهای 
فرامنطقه ای و رژیم غاصب صهیونیستی 

در حوزه غرب آسیا خواهد شد.

سیاست

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: دولت های اروپایی در کنار 
بی عملی در خصوص ســایر تعهدات خود، در راه اندازی مؤثر 

اینستکس نیز ناکام بودند.
به گزارش خبرگزاری مهر، ناصر کنعانی در پاســخ به ســوال 
خبرنگاران در خصوص تصمیم کشورهای سهامدار اینستکس 
برای تعطیلی این سامانه، اظهار داشت: دولت های اروپایی پس 
از خــروج یکجانبه و غیرقانونی آمریکا از برجام، متعهد شــده 
بودند که با اتخاذ راهکارهای ضروری، استمرار منافع اقتصادی 
ایران از تعهدات رفع تحریمی برجام را محقق ســازند. یکی از 
ســازوکارهایی که اروپایی ها خود برای انجام این تعهد مطرح 
کردند، تأسیس اینستکس به عنوان یک کانال مالی برای تسهیل 

تجارت بین ایران و اروپا بود.

ســخنگوی وزارت امور خارجه افزود: جمهوری اسلامی ایران 
اگرچه هرگز به این ســازوکار تکیه نکرده و دل نبسته بود، اما 
در کمال حســن نیت، از هیچ همکاری مقتضی برای فعالیت 
این کانال دریغ نکرد. اما متأســفانه دولت های اروپایی در کنار 
بی عملی در خصوص ســایر تعهدات خود، در راه اندازی مؤثر 
اینســتکس نیز ناکام بودنــد و اقدامــات لازم و ضروری برای 
فعالســازی آن در قالب انجام تعهدات اروپا ذیل برجام را انجام 

ندادند.
کنعانی دلیل اصلی ناکامی اینســتکس را نبــود اراده جدی و 
ناتوانی دولت های اروپایی در ایفای تعهداتشان در مسیر جبران 
خروج یکجانبه آمریــکا از برجام، و همراهی آنها با تحریم های 
غیرقانونی آمریکا دانست و افزود: همچنانکه این کشورها در تمام 
طول زمان فعالیت اینستکس هیچ منبع مالی یا خط اعتباری 

بلندمدت به این کانال تزریق نکردند.
سخنگوی دستگاه سیاســت خارجی با تاکید مجدد بر اینکه 
جمهوری اســلامی ایران هیچگاه به اینستکس دل نبسته بود 
و تجارت بین المللی خود را از سایر کانالهای مالی و بانکی بین 
المللی انجام داده است، عنوان کرد: مقصر جلوه دادن ایران در 
بیانیه تعطیلی اینستکس، تلاشی واهی برای سرپوش گذاشتن 
بر ناکامی مطلق اروپا در حداقل توانایی برای اســتقلال مالی از 

آمریکاست.

سخنگوی وزارت امور خارجه:
دولت های اروپایی در راه اندازی 

اینستکس ناکام بودند

511/4اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک فریمان 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی 

آگهی موضوع ماده ۳ و مــاده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتــی و اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی برابر رای شــماره 
۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰22۰۰۰۶۸۴ هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه  
ثبت ملک فریمان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای سید ابوالقاسم 
محمدی کلاته رحمن فرزند خدابخش بشــماره شناسنامه ۳۹۷ صادره از 
فریمان در یک قطعه زمین مزروعی به مساحت  ۵۵۳۱/۰۰ مترمربع  پلاک 
فرعــی از  2۴۱ اصلی واقع در بخش ۱۳ خریداری از مالک رســمی آقای 
خدابخش محمدی محرز گردیده است .لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به 
صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم وپس از اخذ 
رسید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خودرا به 
مراجع قضایی تقدیم نمایند .بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 
و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد . تاریخ 

انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۱2/۴. تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۱2/2۰
محمدرضا رجایی مقدم - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک فریمان

511/5اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک فریمان 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی 

آگهی موضوع ماده ۳ و مــاده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتــی و اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی برابر رای شــماره 
۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰22۰۰۰۷2۶ هیــات اول موضــوع قانــون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ملک فریمان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای سید ابوالقاسم 
محمدی کلاته رحمن فرزند خدابخش بشــماره شناسنامه۳۹۷ صادره از 
فریمــان در یک قطعه زمین مزروعی به مســاحت ۶۴۴۳ مترمربع پلاک  
فرعی از 2۴۱  اصلی واقع در بخش ۱۳ خریداری از مالک رسمی آقای سید 
خدابخش محمدی محرز گردیده است .لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به 
صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم وپس از اخذ 
رسید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خودرا به 
مراجع قضایی تقدیم نمایند .بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 
و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد . تاریخ 

انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۱2/۴. تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۱2/2۰
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511/6اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  زاوه

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهــی موضــوع مــاده ۳ قانون و مــاده ۱۳ آئیــن نامه قانــون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  فاقد ســند رســمی . برابر رای شماره 
۱۴۰۱۶۰۳۰۶2۷۷۰۰۰۵۸۳-۱۴۰۱/۱2/۱۴ هیــات اول موضــوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملــک  زاوه تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی  آقای مهدی جبروز 
فرزند غلام محمد به شماره شناسنامه 2۵۶ صادره ازتربت حیدریه در ششدانگ 
یک  قطعه زمین مزروعی به مساحت 2۵۸۰۱/۳۴ متر مربع قسمتی از پلاک ۱2۱ 
اصلی واقع در اراضی حشــمت آباد بخش ۴ زاوه خریداری مع الواسطه از مالکین 
رســمی آقایان محمد علی عباس زاده فرزند رضا و اکبر عباس زاده فرزند عباس 
محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ 
روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد 
شد. تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۱2/2۰. تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰2/۰۱/۰۶
 حمیدرضا غلامیان دلویی- رئیس ثبت اسناد  واملاک شهرستان زاوه

توافق ایران و عربستان برای از سرگیری روابط دو جانبه

پایان یک بن بست هفت ساله


